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Projekty města

Úpravy volnočasové lokality Jiráskova
(dokončeno z 80 %)
Stůl na stolní tenis a Headis, 
hřiště na basketbal, fotbal 
i  spoustu dalších míčových 
her , workoutové hřiště 
a  další úpravy lokality včet-
ně míst k  posezení a  nové-

ho mobiliáře či pítka, to vše vyroste v novém multi-
funkčním areálu v Jiráskově ulici. Celková cena všech 
úprav a hřišť je 5,4 mil. Kč. V současnosti již chybí jen 
položit povrch u multifunkčního hřiště.

Lokalita 
Jiráskova

80

Rekonstrukce 
elektroinstalace 
a osvětlení ZŠ 
(dokončeno)
Po téměř 40 letech se zá-
kladní škola dočkala také 
rekonstrukce elektroinsta-
lace a  osvětlení ve 4. nad-

zemním podlaží.  Hodnota projektu je 2 mil. Kč. 
V rekonstrukci elektroinstalace i osvětlení v dalších patrech základní školy se bude po-
kračovat i v dalších letech, vždy o prázdninách.

Rekonstrukce 
elektroinstalace 
a osvětlení ZŠ

100

Rekonstrukce ulice Kosmákovy
(dokončeno)
Letošní největší investiční akce měs-
ta ve výši více než 12 mil. Kč přinese 
kromě rekonstrukce vozovky a chod-
níků a dešťové kanalizace také nová 
parkovací místa.

Rekonstrukce 
ul. Kosmákovy

100

Nové webové stránky města
Byla zahájena tvorba nového městského webu, který má za cíl 
být pro uživatele co nejpřehlednější. Byla ustanovena pracovní 
skupina, která se skládá ze zaměstnanců města a  členů Komi-
se pro informace a  média. Byl vybrán základní grafi cký motiv 
webových stránek.Webové

stránky města

www
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WiFi v budovách MěÚ Opuštěná a MěÚ Šlapanice
V  rámci zkvalitnění služeb a  komfortu se plánuje zavedení ve-
řejné WiFi sítě do obou budov městského úřadu. V současnosti 
proběhlo výběrové řízení na dodavatele.

Wi-Fi 
v budovách MěÚ

Wi-Fi

15
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Projekty města

* barevná škála u ikon – procentuální ukazatel rozpracovanosti projektu

Teplovod společnosti Bonagro do Domu s pečovatelskou 
službou (DPS) a základní školy (dokončeno)
V  loňském roce si město nechalo po projednání se společností 
Bonagro, a.s. zpracovat studii proveditelnosti pro využití tepla 
z  bioplynové stanice Bonagra s podmínkou, že teplo by využíva-
ly dobře dostupné objekty města v blízkosti Bonagra, jako jsou 
základní škola s bazénem, DPS, MŠ, knihovna a městský úřad. 
Studie měla kladný výsledek, návratnost investice činila 8 let. 

Předpokládaná úspora jsou tři pětiny nákladů na jeden gigajoule. V průběhu měsíce září 
bylo položeno potrubí, které vede z Bonagra do ZŠ a domu s pečovatelskou službou. Od 
1. 12. bude zahájen testovací provoz.

Teplovod 
společnosti 

Bonagro

100

Rozšíření kapacity 
jídelny ZŠ 
a rekonstrukce výtahu 
školní jídelny 
(dokončeno)
Vybudování druhé jídelny, 
která výrazně zvýší kom-
fort stravování ve školní jídelně, je dotováno téměř 2 mil. Kč. Cí-

lem projektu je navýšení kapacity stravovacích míst. Celková hodnota projektu včetně 
repase výtahu je téměř 5 mil. Kč.

Další školní 
jídelna

100 Město Šlapanice upozorňuje občany 
na problematiku domovních studní 
v  okolí průmyslového areálu ICEC Šla-
panice s.r.o., se starou ekologickou zá-
těží a užívání vody z nich obyvatelstvem 
města Šlapanice na základě stanoviska 
Krajské hygienické stanice JMK se síd-
lem v  Brně. Sanační práce na odstraňo-
vání staré ekologické zátěže probíhají 
od roku 1995. II. etapa proběhla v letech 
2008–2010 a  další udržovací a  sanační 
práce pak v letech 2011-2014. V loňském 
roce byl odčerpán drén III. a státní garan-
ce pro sanaci lokality byla realizací této 
zakázky vyčerpána.
Využití lokality areálu závodu pro trvalé by-
dlení je z pohledu vlivů na zdraví populace 
nutno prozatím klasifi kovat jako rizikové.
Při využívání vody z domovních studní, 
které se nachází u RD v blízkém okolí 
ICEC Šlapanice s.r.o. (především se to 
týká ulice Tyršova a  Dlouhá) je třeba 
mít na zřeteli, že studny jsou v  infi lt-
rační oblasti povrchového toku Říčka, 
v  jehož vodě jsou kontaminanty pro-
kazovány v kolísavých hodnotách. Pro 
přímé pitné účely, vaření a  osobní hy-
gienu je nutno využívat zásadně pitnou 
vodu z veřejného vodovodu. Totéž platí 
i pro napájení domovních bazénů urče-
ných ke koupání v letním období. 
Vhodnost využívání vody z  jednotlivých 
studní k  vybraným užitkovým účelům 
lze posoudit až na základě opakovaného 
ověření její jakosti laboratorní analýzou 
v  ukazatelích mikrobiologických a  bio-
logických a  především fyzikálních, che-
mických a  organoleptických podle MZ 
č. 252/2004 Sb., kterou se stanoví hygie-
nické požadavky na pitnou a teplou vodu 
a  četnost a  rozsah kontroly pitné vody, 
ve znění pozdějších předpisů (rozsah 
úplného rozboru je uveden v příloze č. 1 
vyhlášky, rozsah zkráceného rozboru je 
uveden v příloze č. 5 vyhlášky)
Obecně lze tedy doporučit, aby si každý 
vlastník studny v  zájmu ochrany svého 
zdraví zajistil u  akreditované labora-
toře odběr a  laboratorní analýzu vody 
například v  rozsahu kráceného rozbo-
ru ve smyslu vyhlášky MZ č. 252/2004 
Sb., který však bude v  každém případě 
rozšířen o  stanovení koncentrace sumy 
polyaromatických uhlovodíků, benzenu, 
benzo(a)pyrenu, fenolu, NEL, toluenu 
a xylenů. Tyto rozbory by měly být prová-
děny opakovaně a v delším časovém hori-
zontu. Teprve na základě výsledků analýz 
bude možné posoudit rozsah využití vody 
ze studní (například k  závlaze vegetace 
na pozemcích u rodinných domů).

Město Šlapanice

SATESO spolupracuje se společností 
Elektrowin na zpětném odběru nepou-
žitých elektrospotřebičů. V  červnu tyto 
fi rmy společně pořádaly pro základní 
školu „Den otevřených dveří na sběrném 
dvoře“, kde se děti seznamovaly formou 
hry s  tříděním odpadů a zpětným odbě-
rem elektrospotřebičů.
Dalším krokem rozšíření spolupráce SA-
TESO a Elektrowin je umístění kontejne-
ru na drobné elektrospotřebiče u  horní 
zastávky trolejbusu – u  Lípy. Kontejner 
je určen na kulmy, žehličky, toustovače 
a další malé spotřebiče. Jak používat kon-
tejner, vám nyní představujeme.

Milan Palásek

Využívání vody z domovních 
studní v ulicích Tyršově a Dlouhé

Sateso v třídění odpadů
spolupracuje s partnery 

VLOŽTE SPOTŘEBIČ NA PLATO

UCHOPTE MADLO A TÁHNĚTE NAHORU

VRAŤTE PLATO DO PŮVODNÍ POLOHY
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Prototyp nového městského mobiliáře byl začátkem října instalován do parku u křižovatky ulic Čechova a Švehlova a byla tak za-
hájena postupná obměna městského mobiliáře ve Šlapanicích. Město se rozhodlo pro poměrně netradiční metodu tvorby nového 
mobiliáře. Místo aby ho celý nakoupilo ve specializované prodejně, oslovilo studenty Ateliéru produktového designu z brněnské 
VUT a vyhlásilo mezi nimi soutěž o nejlepší návrh nového mobiliáře. Vítězem se stal pan Šimon Kiriakovský, který takřka půl roku 
společně s městským architektem Staškem Žeravou a Petrem Buryškou ze Spolku šlapanických architektů pracoval na návrzích 
nového mobiliáře. A právě pan Kiriakovský nám přímo v parčíku, kde je jeho dílo instalováno, poskytl krátký rozhovor. 

1)  Prozradíte nám, co vás inspirovalo k finální podobě 
mobiliáře?

Abych byl úplně upřímný, tenhle konkrétní mobiliář vycházel 
z takového cvičení, kde jsem pracoval s úplně základními tvary. 
Takže tenhle tvar jsme vyloženě vymýšleli od základů. S trochou 
nadsázky se dá říct, že to vznikalo na bázi dřevo-tužka-papír-
-ohýbaný drát.

2)  Zmínil jste, že jste mobiliář vymýšleli, můžete pro-
zradit s kým? 

Vymýšlel jsem to já, ale samozřejmě probíhaly konzultace se 
zadavatelem, kterého zastupovali architekti města pan Žerava 
a pan Buryška. 

3)  Jak vlastně vzniká návrh mobiliáře, můžete nám 
celý ten proces přiblížit?

U vzniku každého designu se musí v první řadě začít rešerší, což je 
v podstatě seznámení se s tím, jakým způsobem se pracuje jinde, 
protože nikdo nejsme neomylný a není důvod vymýšlet Ameriku. 
Poté se směřuje k  tomu, co z klasického pojetí mobiliáře by mělo 
být zachováno. Většinou se to týká ergonomiky (výšky, úhly atd.), 
ale bývá i dost prostoru k pozměnění, aby byl mobiliář zajímavější.

4)  Když tady takhle stojíte a vidíte finální podobu mo-
biliáře, jste spokojen s výsledkem? 

Ano, jsem spokojený. Protože se jedná o prototyp, obával jsem se 
výroby a toho, že by mohlo dojít k nějakým nedodělkům, ale se 
vzniklým mobiliářem jsem spokojen. 

Jakub Mikšovský

Komentář městského architekta Ing. arch. Staška Žeravy:
Podařila se úžasná věc. Město za minimální náklady svou agilností a diplomatickým umem dokázalo zmobilizovat jinak těžko dosažitelný 
tvůrčí potenciál a získat nepřeberné množství nápadů, variant, pohledů, přístupů… Výsledek – design mobiliáře a jeho konstrukční řešení 
má vtip, naplňuje po všech stránkách požadavky, které si město stanovilo v zadání. Po „vychytání much“ prototypů získá město charakteris-
tický, neokázalý, funkční mobiliář. Je to mezi českými městy zcela ojedinělý a určitě následováníhodný počin.
P.S.: Jen malá douška. Nemělo by se zapomenout na osobní podíl pana Petra Buryšky a dalších členů Spolku šlapanických archi-
tektů v celé té věci. Počínaje prošlapáním  možnosti spolupráce s fakultou až po řešení úskalí výrobních postupů s řemeslníky…  

městský úřad informuje

V roce 2016 došlo k mírnému navýšení spojů linky číslo 31

Nový městský mobiliář

V letech 2014 a 2015 byl počet spojů během pra-
covního dne ve školním roce 95. Od roku 2016 je 
počet spojů navýšen na 100. Navýšení se týkalo 
především dopolední špičky, kde zároveň došlo 
ke snížení intervalů mezi spoji z 20 na 15 minut. 
Ke změnám došlo také u víkendových a sváteč-
ních spojů, které byly navýšeny z  45 na 47 za 
den. Na celkovou statistiku spojů za poslední tři 
roky se můžete podívat v přiložené tabulce.

Rok Pracovní den
– školní rok

Pracovní den
– prázdniny

Sobota / neděle
svátky

2014 95 83 45

2015 95 83 45

2016 100 87 47

Jakub Mikšovský
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Pozornost, kterou věnují představitelé města veřejnému prostoru, je měřítkem jejich zájmu a úcty vůči jeho oby-
vatelům. Vlastníkem veřejného prostoru jsou totiž všichni, nikoliv jen orgány státní správy a samosprávy, které 
o něm rozhodují a které nastavují pravidla pro jeho vybavení a úpravu. 
Vytvářet živý veřejný prostor navíc není vůbec nic snadného. 
Nedá se dělat bez interakce s obyvateli, nedá se dělat bez účasti 
kvalifi kovaných odborníků – architektů, urbanistů, zahradních 
architektů, designérů. Nemůže přitom jít pouze o estetiku, účel-
nost, funkčnost a  bezpečnost, ale také o  pořizovací a  provozní 
náklady nebo nároky na údržbu.

Na počátku vzniku šlapanického „manuálu“ stály právě názory 
lidí – anketa a vznik pocitových map (lepení barevných puntíků: 
tady to mám rád, tady by se to dalo zlepšit, tady se setkáváme, 
zde trávím volný čas, tady se mi to nelíbí, tady se bojím, tady to 
neznám… Takovéto „zmapování“ a zobecnění vztahu a pocitů lidí 
k  jednotlivým částem veřejného prostoru města je pro analýzu 
problému nepostradatelné. Ale pro řešení jeho úprav, pro odstra-
nění negativ a využití pozitiv je zapotřebí ještě něco dalšího. 

Tady někde se zrodila myšlenka vytvořit pomůcku, ve které bu-
dou stanovena obecná pravidla: „Šlapanický manuál tvorby ve-
řejných prostranství“. Ten neobsahuje konkrétní řešení jednot-
livých míst, to není smyslem manuálu. „Manuál“ je koncepcí, 

souhrnem obecně platných a  přitom nadbytečně nesvazujících 
pravidel pro tvorbu, přípravu a realizaci veřejných prostranství. 
To je nesrovnatelně cennější: umožňuje totiž uplatnění tvůrčích 
názorů široké škály budoucích tvůrců – urbanistů, architektů, 
zahradních architektů, designérů. Smyslem „manuálu“ je pouze 
usměrnit je tak, aby celkový výsledek působil harmonicky, kon-
zistentně. Aby jejich tvůrčí čin byl kamínkem mozaiky autentic-
kého obrazu města, ne cizorodým a rušivým prvkem.

Stanovení takových obecně platných pravidel šitých „na míru“ 
přírodnímu rámci, tradicím, atmosféře, charakteru a  měřítku 
Šlapanic nebylo vůbec jednoduché. „Manuál“ vznikal postupně, 
byl mnohokrát oponován, korigován, upravován a  doplňován. 
Ani předkládaná podoba nemusí být defi nitivní. To ukáže jeho 
užívání a čas. Ale to nesnižuje jeho význam.

Stašek Žerava, městský architekt

Manuál tvorby veřejných prostranství je k  dispozici na webových 
stránkách města: http://www.slapanice.cz/verejna-prostranstvi

městský úřad informuje

inzerce

Šlapanický manuál
tvorby veřejných prostranství
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V průběhu hlavních prázdnin, září a října 
zrealizovalo město v základní škole tři in-
vestiční akce. Rekonstrukcí elektroinsta-
lace a umělého osvětlení ve 4. nadzemním 
podlaží hlavní budovy jsme zahájili po-
stupnou náhradu nevyhovujících původ-
ních rozvodů elektrické energie a výměnu 
svítidel v  celé škole, která bude probíhat 
i  v dalších dvou letech. Výměnou svítidel 
došlo nejen k  úspoře elektrické energie, 
ale také po mnoha letech k významnému 
zlepšení světelných podmínek pro výuku 
dětí a  splnění požadovaných norem. Cel-
kové náklady na tuto první etapu činily 
1 694 052,16 Kč.

Druhým investičním projektem bylo „Roz-
šíření stravování ZŠ Šlapanice“ s celkovými 
náklady 3 994 229,10 Kč, které bohužel mu-
selo zasáhnout i do zahájení tohoto školního 
roku. Přestavbou původních prostor šatny 
a  dalších místností pod jídelnou získala 
škola druhou výdejnu stravy, čímž došlo ke 
zvýšení kapacity míst pro stravující se děti 
a  také ke zlepšení výdeje při souběhu stra-
vování se žáky místního gymnázia. Na tento 
projekt získalo města za velkého přispění ve-
dení školy dotaci ve výši 1 840 000 Kč.

Třetí investiční projekt, i  když fi nančně 
poměrně malý (248 229 Kč), určitě zazna-
menali nejen žáci v  hodinách tělesné vý-

chovy, ale i další uživatelé školní tělocvič-
ny. Na konci měsíce října došlo k výměně 
energeticky náročného a  poruchového 
osvětlení v tělocvičně školy za LED svíti-
dla, která mají minimálně o jednu třetinu 
nižší spotřebu elektrické energie a součas-
ně se zvýšila úroveň osvětlení v tělocvičně 
na dvojnásobek. Věříme, že lepší světelné 
podmínky pro sport si všichni pochvalují.

Za celé období léta a  podzimu patří vel-
ké poděkování vedení školy a  dalším za-
městnancům za spolupráci a toleranci při 
všech provozních omezeních, která si vy-
žádala realizace těchto projektů.

Michal Klaška, místostarosta

Sateso investovalo
do vysavače na listí a trávu

Máme podzim a listí se nám přesunuje ze stromů na zem. Kde 
a kdy spadne, si nemůžeme vybírat, ale hledáme cesty, jak efek-
tivněji likvidovat jeho velké množství. Na sfoukání listí na hro-
mady disponuje SATESO čtyřmi výkonnými foukači, ale nalo-
žení hromad listí na vozidlo lopatou a hráběmi je zdlouhavé. Po 
konzultacích s výrobci a kolektivem SATESO bylo rozhodnuto 
pořídit výkonný vysavač a speciální kontejner na sběr listí a trá-
vy. Po zaučení pracovníků a plném využívání jeho schopností 
můžeme konstatovat, že toto zařízení zastoupí práci několi-
ka pracovníků v nakládání listí na vozidlo, a proto se výrazně 
zkrátil čas odvozu.

Milan Palásek

Investiční projekty v ZŠ Šlapanice

Vážení a milí občané, 
nastala doba předvánoční, ve které jako hřejivé světlo v mrazivé noci svítí jiskřička 
blížících se Vánoc. Pro většinu z nás jsou Vánoce dobou zastavení s rodinou, s blízký-
mi, s přáteli. Cítíme, že dnes více než jindy se přimykáme k pevným bodům v našich 
životech. Doba kolem nás je rozkolísaná – ničivými tragédiemi, obrovským množ-
stvím protichůdných informací, nečitelným chováním politiků i zdánlivě chybějícím 
respektovaným žebříčkem hodnot v našich životech. Pod vším tímto náporem žijeme 
svoje životy. Pevným, záchytným bodem jsou nám naše rodiny, naši přátelé, naši blíz-
cí, naše domovy – to, co tvoří náš každodenní život. Jen málo lidem je dána schopnost, 
odhodlání, vytrvalost, ale i podmínky konat velké věci. Jen málo z nás a nejspíš jen 
okrajem může zasáhnout a dosáhnout do velkých věcí, do vzdálených krajů, do cizích 
válek. Ale my všichni máme schopnost i příležitost dělat malé a jednoduché věci, které nás snad nic nestojí, ale mohou znamenat mnoho 
pro naše okolí. Všichni se můžeme pokusit nezraňovat své blízké lhostejností a nezájmem, všichni dokážeme podat pomocnou ruku 
tomu, kdo ji potřebuje. Můžeme se pokusit respektovat názory ostatních, odpustit si zbytečné naschvály, škodolibosti či lži. Všichni 
chybujeme, ale všichni si také zasloužíme šanci k nápravě. Nečekaná maličkost – úsměv, podaná ruka pohne každým z nás. 

Součástí našich životů, naším pevným bodem nejen v době předvánoční a vánoční je určitě i naše město.  Jen my, lidé, dokážeme svému 
městu vdechnout život a udělat ho místem, ve kterém stojí za to žít.  

Děkujeme všem, kteří v letošním roce pomáhali zrealizovat ve Šlapanicích a Bedřichovicích projekty a akce, které dělají naše 
město lepším místem pro život.

Přejeme všem občanům Šlapanic a Bedřichovic klidné a spokojené prožití vánočních svátků a šťastný nový rok 2017.

Michaela Trněná, starostka a Michal Klaška, místostarosta
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Městský úřad Šlapanice oznamuje občanům,
že ve dnech 23. 12. a 30. 12. 2016 bude uzavřen.

Evropský týden mobility
V září strávily děti z 5. tříd ZŠ den s měst-
skou policií. Získaly informace o zvýšeném 
množství dopravy, jeho dopadu na životní 
prostředí a  o  bezpečnosti na silnicích. Se 
strážníky pak po třídách měřily rychlost 
projíždějících aut a rozdávaly citrony nebo 
jablka. Akci fi nančně podpořil BESIP.

Počítačové kurzy pro seniory
Od října do prosince probíhají na základ-
ní škole počítačové kurzy pro šlapanické 
seniory. Účastníci mají možnost získat 
praktické dovednosti v práci s počítačem 
a  internetem – jak vyhledávat, nakupo-
vat, ale i  chránit své osobní údaje. V  zá-
věrečných lekcích se budou moci naučit 
i  praktické používání chytrých telefonů. 
Kurzy probíhají za fi nanční účasti města, 
ve spolupráci se Základní školou Šlapani-
ce, která zajišťuje učebny a lektory. Dva-
nácti lekcí, které probíhají každé úterý, se 
účastní čtyřicet seniorů. Zde patří podě-
kování vedení ZŠ za ochotu, organizaci 
a výbornou spolupráci.

Světový den výživy
– preventivní programy
V rámci této kampaně jsme pro žáky 8. tříd 
ZŠ jsme uspořádali přednášky o  poru-
chách příjmu potravy. Žáci se seznámili 
s  riziky přehnaných ideálů krásy a  s  ne-
bezpečím diet či užíváním anabolik. In-

teraktivní formou se dozvěděli zajímavosti 
a  fakta o  nejčastějších poruchách příjmu 
potravy – mentální anorexii a  bulimii – 
o  jejích psychických i  fyzických násled-

cích, o léčbě nebo možnosti laické pomoci. 
Dvouhodinové preventivní programy ved-
ly lektorky z organizace Podané ruce.

Veřejné fórum – 22. 9. 2016
Ve Šlapanicích v orlovně proběhlo druhé 
Veřejné fórum Zdravého města – projed-
návání problémů města očima veřejnos-
ti. Občané se mohli vyjádřit k  tomu, co 
by chtěli ve Šlapanicích změnit a  co by 
mělo město prioritně řešit. Sešlo se přes 
čtyřicet lidí od studentů až po seniory. 
U  sedmi tematických stolů padaly desít-
ky námětů a návrhů, o kterých měl každý 
účastník možnost hlasovat. Z každého te-
matického stolu vzešly dva náměty, které 
šly do závěrečného hlasování. Výsledkem 
bylo čtrnáct hlavních témat, která jsou 
pro občany nejzásadnější. Bezprostředně 
po Veřejném fóru proběhla veřejná an-
keta a  i  ostatní občané, kteří se setkání 
nezúčastnili, se mohli vyjádřit. Většina 
občanů hlasovala formou internetové an-
kety na webu města. Celkem se jí účast-
nilo 185 respondentů. Ověřené problémy 
z  Veřejného fóra, tedy stěžejní témata, 
kterými se bude zabývat rada města i za-
stupitelstvo, jsou následující:

1.  Nádražní ulice – řešení průjezdnosti
2.  Vysadit les, remízky a jinou zeleň
3.  Úprava pozemku

naproti restaurace Žuráň
4.  Nová hala pro sport a volný čas
5.  Odvoz tříděného odpadu

od domu
6.  Lepší využití parku – plácky pro 

starší děti, grilovací místo atd.
7.  Hezčí město – květiny, záhony, keře
8.  RTG na zdravotním středisku

9.  Upravená zóna pro relaxaci
10.  ZŠ – písemné práce dětí

na ukázku domů
Všem občanům, kteří se zúčastnili Veřej-
ného fóra nebo hlasovali v  anketě, patří 
poděkování za účast, za náměty a za zájem 
o dění v našem městě.

Vlaďka Dobiášová
koordinátorka projektu Zdravé město 

a MA21

Projekt Zdravé město a MA21
Letos ve Šlapanicích proběhl „nultý 
ročník“ Šlapanického léta. Někteří ob-
čané ho uvítali, jiní ani nezaregistrovali 
a některé trochu rozesmutnil.

Akcí bylo mnoho jak kulturních, tak 
sportovních (více info: http://slapa-
nickeleto.cz/). Kulturní akce byly na-
vštěvovány hojně, možná i proto, že už 
mají určitou tradici. Naopak u sportov-
ních jsme měli pocit, že některé skoro 
ani nemělo cenu pořádat. Na většinu 
akcí přišly děti, které daný sport nebo 
kroužek navštěvují, ale noví potenciál-
ní členové nikoliv. Největším zklamá-
ním bylo, když na pétanque dokonce 
nepřišel nikdo . Mrzí nás, že se děti 
a případně jejich rodiče více nezapojili. 
Víme, že byly prázdniny, ale jeden z dů-
vodů akce pořádat byl, aby Šlapanice 
nebyly o prázdninách „uzavřené“. 

Za naši komisi se omlouvám některým 
spolkům za lehce chaotickou přípravu. 
A hlavně moc děkujeme našim spolkům 
za zapojení a organizaci. Od občanů uví-
táme zpětnou vazbu, která nám pomůže 
v rozhodování, jestli se pouštět i do dal-
šího ročníku. Své případné připomínky 
posílejte na e-mail info@slapanice.cz.

Za sportovní komisi Kateřina Migdauová
(migdauova@gmail.com)

a za město Jakub Mikšovský 

Šlapanické léto
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Uvádíme nejdůležitější informace ze 55.–58. schůze Rady města Šlapanice; podrobnější informace najdete na webových strán-
kách města a v sekci Samospráva města (Podklady a zápisy, Zápisy z RM), nebo v písemné formě na sekretariátě starostky MěÚ 
Šlapanice, Masarykovo náměstí 100/7, 2. patro.

Jedním z  bodů 55. schůze RM konané dne 14. září bylo pro-
jednání pořízení územní studie pro lokalitu v k. ú. Bedřichovice 
(u Slatiny při ulici Kellnerova). Rada města schválila žádost obce 
o  pořízení územní studie pro navrhovanou plochu XVIII a  její 
okolí v k. ú. Bedřichovice úřadem územního plánování – OV MěÚ 
Šlapanice. Město pořídí územní studii, která objektivně posoudí 
budoucí vhodné využití lokality a  stane se podkladem pro nový 
ÚP, na vlastní náklad. Schválila také pořízení územní studie pro 
nábřeží Říčky v zastavěné části obce, která se rovněž stane pod-
kladem pro další rozvoj tohoto území. Schválila také dodatek č 
1 ke Smlouvě o dílo s Arch.Design, s.r.o. na „Volnočasový areál 
Jiráskova“ o snížení ceny z původních 330 000 na 310 000 Kč bez 
DPH. Zabývala se rovněž peticí občanů  proti výstavbě společnos-
ti VAREAL při ulici Jiříkovské. Vzala na vědomí, že lokalita je již 
částečně zastavěna a požaduje, aby stavební úřad při dalším roz-
hodování v lokalitě respektoval stávající charakter území, stávají-
cí charakter zástavby rodinnými domy, stávající intenzitu využití 
území, architektonické a urbanistické hodnoty území. 

Na 56. schůzi RM dne 29. září byla schválena  Pravidla pro výlep 
plakátů a sazebník úhrad za výlep na území města Šlapanice s účin-
ností od 1. 1. 2017. Má se tak zabránit černým výlepům výlepových 
fi rem, které zaplňují celé plochy svými velkorozměrnými plakáty 
a akce místních subjektů jsou tak nedostatečně propagovány. Pro 
zdejší pořadatelské subjekty zůstávají  podmínky plakátování  stej-
né jako doposud. Rada schválila Smlouvu o  vytvoření a  užití au-
torského díla (městský mobiliář) mezi městem Šlapanice a   BcA. 
Šimonem Kiriakovským. Schválen byl také záměr na pronájem ne-
bytových prostor v budově č.p. 384/25 a 293/27 na Čechově ulici za 

podmínek: minimální nabídková cena 1 000 Kč/m2/rok (bez ener-
gií), smlouva uzavřena na dobu určitou a to na 2 roky a musí být 
uveden způsob využití zvolených prostor.

Na 57. schůzi RM dne 12. října schválila rada Manuál tvorby ve-
řejných prostranství, který je koncepčním materiálem a  podkla-
dem pro další rozhodování města při úpravách či rekonstrukcích 
veřejných prostranství veměstě. Radě byla předložena ke zvážení 
stížnost České advokátní komoře na porušování advokátní etiky 
Mgr. Zdeňkem Jouklem vůči městu Šlapanice. Podání stížnosti 
bylo schváleno. Na základě vyhodnocení Plánu zimní údržby míst-
ních komunikací ve městě Šlapanice pro zimní období 2015–2016 
byl OISM zpracován tento plán na období 2016–2017, který byl 
RM schválen

Na 58. schůzi RM dne 25. října rada schválila dar Brněnskému 
městskému střeleckému sboru ve výši 5 000 Kč na pomník Vlastimi-
la Schildbergera. Zabývala se také informacemi kolem prodeje bytů 
Švehlova. Vzala na vědomí obsah poskytnutého znaleckého posud-
ku právním zástupcem nájemníků bytů Švehlova a uložila starostce 
vyžádat si k  danému posudku stanovisko znalce zpracovávajícího 
znalecký posudek města a dále zaslat metodický dotaz na MV ČR 
ve věci prodeje bytů Švehlova. Dále rada schválila Smlouvu o dílo na 
veřejnou zakázku „Opatření ke snížení energetické náročnosti veřej-
ného osvětlení města Šlapanice“ se společností ENERGIE DIRECT, 
s.r.o., se sídlem v Brně. Rada se také zabývala „Metodikou povolo-
vání vyhrazených parkovacích míst“, kterou na základě usnesení 
RM č. 15/46/2016 zpracoval OISM a RM následně schválila. 

Josef Kopecký

Informace z rady města

inzerce
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Z 13. veřejného zasedání
Zastupitelstva města Šlapanice

Třinácté veřejné zasedání Zastupitelstva města Šlapanice konané ve středu 2. listopadu 2016 proběhlo v zasedací 
místnosti městského úřadu.
Jednání začalo slibem nového zastupitele za Čisté Šlapanice pana 
Pavla Linharta za odstupujícího Vítězslava Šudáka. Po jmenová-
ní zapisovatele a sčitatele, ověřovatelů zápisu a schválení progra-
mu jednání, informoval místostarosta Mgr. Michal Klaška o kon-
trole úkolů z minulého zadsedání:

•  Nepovolené stání na ulicích Smetanově a Boženy Němcové 
bude kontrolovat Městská policie.

•  Oprava střechy na zdravotním středisku proběhne v roce 2017.

•  Prověřeno bude parkování na Hřbitovní ulici.

•  Proběhl ořez keřů na Svatojanském náměstí pro zlepšení vý-
hledu motoristům.

•  Propad chodníku Na Zahrádkách, část opravena, zbytek re-
klamován u zhotovitele.

•  „Pěstírna“ psů v zahrádkářské kolonii v bývalém „písečňáku“ 
pod letištěm, bude řešena přestupkovou komisí.

•  Výstavba Vareal v ulici Akátové dostala zamítavé stanovisko 
stavebního úřadu.

•  Vloženým bodem byla volba přísedícího Okresního soudu 
Brno-venkov na roky 2016–2020. Stala se jí Mgr. et. Bc. Sabina 
Láčiková. 

•  Zastupitelstvo hlasováním schválilo názvy dvou nových ulic v lo-
kalitě Zlámaniny. Kolmo na ulici Těsnohlídkovu bude navazovat 
ulice Hrabalova a odbočka z Hrabalovy ponese název Hrubínova. 

•  Zastupitelstvo schválilo navýšení neinvestičního příspěvku 
ZŠ Šlapanice o 763 500 Kč. a následně Změnu závazného uka-
zatele č. 3 – Neinvestiční příspěvek ZŠ Šlapanice 10 622 000 Kč. 
z toho účelově vázáno na odpisy ZŠ 2 174 800 Kč a na pokrytí 
ztráty provozu bazénu v pavilonu B 1 796 900 Kč včetně odpisů 
551 700 Kč. Dále byla schválena tři rozpočtová opatření.

•  Starostka Mgr. Michaela Trněná ve svých informacích zmíni-
la uvedení do života nového městského mobiliáře, který vznikl ve 
spolupráci se studenty Fakulty výtvarných umění VUT Brno, dále 
o dvou končících projektech a  to generální opravě ulice Kosmá-
kovy a dokončení sportovního areálu v ulici Jiráskově. Teplovod 
společnosti Bonagro, má zásobovat budovu základní školy, Dům 
s  pečovatelskou službou, po dořešení  technických záležitos-
tí  bude tímto teplem vytápěn i školní bazén. Další informace se 
týkaly podaných žádosti o dotace na zeleň kolem Ponětovického 
rybníka, kaštanové aleje a  prostoru nad Kolíbkou. Zmínila se 
také o  jednáních se společností ICEC o  možném odkupu areálu 
a o bytech na Švehlově ulici na které nájemníci dodali vlastní ce-
nový posudek. Tento se ve stanovení obvyklé ceny významně  liší 
od posudku, který si nechalo vypracovat město.  V těchto bytech 
a také v bytech Na Zahrádkách dojde v listopadu  k výměně kotlů.  
K anonymnímu dopisu, ve kterém pisatel uvedl, že město nedělá 
nic pro své seniory, starostka zmínila právě probíhající počítačový 
kurs pro 40 osob, kde účastník platí za celou dobu trvání pouze 
poplatek 200 Kč., ostatní výdaje hradí město, dále pak celoroční 

provoz seniorbusu, který město hradí ročně ve výši 600 000 Kč. 
Seniorům se nabízí bezplatná návštěva a posilovny v DPS nebo 
klubu pro seniory na Nádražní ulici, který je v provozu každé úte-
rý a čtvrtek v odpoledních hodinách. Mimo to sociální odbor MěÚ 
připravuje pro seniory minimálně 2× ročně autobusový zájezd 
po zajímavých lokalitách a štědrovečerní večeři pro osaměle žijící 
seniory s kulturním programem. Patří sem také jarní a podzimní 
hudební pořad Melodie stále zelené. Poslední informace od paní 
starostky se týkala sečení trávy na březích a čistění koryta potoka, 
které je povinností Povodí Moravy.

•  Místostarosta Mgr. Michal Klaška informoval o  několikatý-
denním zkušebním provozu čističky odpadních vod ze skládky. 
Byla stanovena kontrolní prohlídka na den 11. 11. 2016 a  po-
kud bude vše v pořádku, bude vydán kolaudační souhlas. Dále 
informoval o  výměně svítidel v  budově základní školy v  ceně 
248 228 Kč a o schválené žádosti města o dotaci na digitalizaci 
povodňových plánů, součástí tohoto projektu je i výměna stáva-
jícího městského rozhlasu za bezdrátový, realizace  proběhne 
v příštím roce. Další informace se týkaly přípravy  parkovacích 
míst v ulicích Husova, Hybešova a Tyršova a  také o schválené 
dotaci na veřejnou zakázku Optimalizace sítě veřejného osvět-
lení, které povede k úspoře energie minimálně o 30 %.

•  Tajemník MěÚ Ing. Bc. Milan Vdoleček informoval přítom-
né o dokončení klimatizace v budově na Opuštěné ulici v Brně 
a  o  několika výběrových řízeních na uvolněná místa na MěÚ 
Šlapanice. Poté už následovaly zprávy z  Finančního výboru, 
který se bude zabývat rozpočtem města na rok 2017, Kontrolní-
ho výboru požádal o umožnění prohlídky  čističky, ale i skládky 
odpadů a nakonec zpráva z Osadního výboru Bedřichovice za-
hrnující informace o pořádání Bedřichovických Vánoc, investič-
ních akcích v roce 2017, vydávání tamních Bedřichovice Times 
a získání nového obecního kronikáře. 

•  V diskuzi zastupitelů poděkoval pan Zdeněk Novák Satesu 
za opravu chodníku Na Zahrádkách k němuž se přidal i předse-
da OV Bedřichovice za budování nového chodníku v Bedřicho-
vicích. Pan Tomáš Sova upozornil na dopravní značení v ulicích 
Seifertova-Těsnohlídkova-Hrabalova, kde by mělo dojít ke sjed-
nocení. Pan Pavel Horák se dotazoval na teplovod z  Bonagra 
a upozornil na chybu v číslování bodů v posledním zápise RM.

•  V diskuzi občanů zazněl dlouhý příspěvek paní Balcaříkové 
kolem zastavení prací na pozemcích sousedících se Slatinou, 
kde začala probíhat nepovolená výstavba rodinných a  byto-
vých domů. Pan Pecl upozornil v souvislosti s „pěstírnou“ psů 
v  zahradách pod letištěm, že tito také nedávno volně pobíhali 
ulicemi města a v závěru paní Focková z DPS oslovila všechny 
zastupitele napříč politickým spektrem, aby zanechali vzájem-
ného osočovaní a pracovali společně pro blaho města. 

Videozáznam z 13. veřejného zasedání zastupitelstva města na-
leznete na:
Městská média / Infokanál Šlapanice – Youtube.

Josef Kopecký
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MUDr. 
HELENA TRUKSOVÁ

Sestra
MARKÉTA HANÁČKOVÁ

Objednejte se na tel.: 544 245 724 nebo 731 692 508, p ípadn  využijte naší e-mailovou adresu: helena.truksova@ordinace.mediclinic.cz.
Více informací naleznete na www.mediclinic.cz.

Ordina ní hodiny: Po   7.00 – 11.00 11.30 – 14.00
Út   7.00 – 11.00 11.30 – 14.00
St   12.30 – 18.00

t 7.00 – 10.00 10.30 – 14.00
Pá   7.00 – 12.00 

Zavolejte nám
544 245 724

Jiráskova 1541/23
Šlapanice

Přijďte a využijte naše služby! Naším krédem je vstřícný přístup k pacientovi.

  Preferujeme osobní přístup ke každému pacientovi.

  Specializujeme se na péči o novorozence a jejich výživu.

  Provádíme Strep A test, díky kterému jsme schopni okamžitě 
zjistit streptokoková onemocnění.

  Měříme hladinu CRP přístrojem, což nám umožňuje okamžité 
zjištění míry infekce v těle a nutnost léčby antibiotiky.

  Nabízíme možnost návštěvy novorozence v domácím 
prostředí.

  Jednoduchá registrace bez nutnosti návštěvy předešlého 
praktického lékaře.

  S maminkami konzultujeme problematiku i po telefonu.

  Péče je plně hrazená zdravotními pojišťovnami.

Přijímáme nové pacienty

MUDr. HELENA TRUKSOVÁ
praktický lékař pro děti a dorost

MDC-inzerce-Truksova-210x148.indd   1 09.11.16   13:27

inzerce

Ještě jednou si dovolím předložit širší veřejnosti nemilou příhodu 
z října 1993, jakoby řízenou neviditelným režisérem. Nic není vy-
myšleno, ani přidáno; vše popisuji tak, jak jsem to prožíval… a ko-
lik lidí už něco podobného zažilo. Bylo domluveno s mou ženou, že 
koupíme, tak jako řada občanů ČR, kupónovou knížku se známkou 
za 1000 Kč. Dodnes slyším manželčin hlas: „… a ne abys tu známku 
ztratil!“ V duchu jsem se pousmál. Vědom si své vrozené opatrnosti, 
s myšlenkou, že toto je prostě nemožné. Při odchodu z pošty (tehdy 
na Nadražní ul.) na mě úřednice, zřejmě spletená, volá, že mi dá ješ-
tě kupónovou známku. Tu už jsem měl a hned ji ukázal, jinak bych 
měl neoprávněně dvě. Vše bylo uloženo do plastového obalu, jaký 
se používá na průkazky, známka zapadla viditelně dovnitř, a poté 
vsunuto do kapsy saka. Spokojen vracím se Mezírkou domů a téměř 
na jejím konci slyším v duchu naléhavý příkaz: „Okamžitě zastav 
a podívej se, zdali máš tu známku!“ Absurdní pocit… ale poslechl 
jsem, vytáhl obal a hledím dovnitř. Známku jsem neviděl a stále ješ-
tě v dobré náladě, zvědav, kde se v pouzdře nachází, vyndám kníž-
ku, navíc prolistuji – a nic. Lehce zneklidněn rychle prohledávám 
všechny kapsy, hledím po zemi… A tehdy si plně uvědomuji tvrdou 
realitu i s příznaky paniky. Jako člověk náhle zbavený smyslů, s oči-
ma vytřeštěnýma, se trhavou chůzí vracím, kličkuji, upřeně hledím 
na zem. Je tu zastávka trolejbusu, křižovatka s Brněnskou ul., as-
faltové plochy, jedoucí auta, lidé – a vítr. Takto jsem došel zpět na 
poštu. Na schodech, u  přepážky – stále nic. A  tak znovu zpátky. 
Chodníky, silnice, stezka – vše jak vymetené větrem. V hlavě neod-
bytná myšlenka, že ji někdo sebral, auto přejelo, nebo ji vítr zavál 
kdo ví kam. Opět stojím na místě zjištění ztráty. Co teď? Jít domů 

a  zkroušeně ženě oznámit, že 
jsem tu známku okamžitě ztra-
til? Po krátkém váhání jsem zvo-
lil ještě jeden pokus. Tentokrát 
mnohem pozorněji zkoumám 
každý detail chodníku, dokonce 
na Kalvodově ul. nahlédnu pod 
parkující auto. Zase u  pošty, na 
schodech, u  přepážky, ještě pár 
kroků ke Družbě. Pomalu se schylovalo k večeru, hleděl jsem jak 
v tranzu mezi dlaždice k úpatí zdí, nároží, na krajnici silnice, do trá-
vy v Mezírce – bezvýsledně. 
Už potřetí zastavuji v  Mezírce, ale rozhodnut jít domů – a  tu mi 
blesklo hlavou: vždyť lidé věřící i  méně věřící si v  takové kritické 
situaci vzpomenou pomodlit ke sv. Antonínovi (patron těch, kteří 
hledají ztracenou věc). To jsem učinil a bez jakéhokoliv zdráhání, 
puzen neurčitou silou se vydal zpět k  poště a  už nic nehledal. Se 
zvláštním, nepřirozeným klidem, u vědomí, že zřejmě dojde k ně-
jakému defi nitivnímu rozuzlení problému. A skutečně: po vyjítí na 
chodník naproti Řehákovy cukrárny jsem byl jemně přinucen – ne-
vím, jak to popsat – podívat se na určité místo. Pod obrubníkem na 
krajnici vozovky, v tenké vrstvě prachu se bělá nenápadný čtvereček 
obrácený lepivou stranou nahoru…
Skoro bych řekl, že ta známka nebyla ani tak nalezena, jako spíše 
vrácena. Při předchozím hledání jsem ji tam nespatřil. A taky si 
dodnes neumím racionálně vysvětlit, jakým způsobem známka 
„vycestovala“ z obalu ven. Text a foto Petr Bílek

Byla to zkouška?
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inzerce

Dlouhé roky super-hyprového běsnění 
přináší nepřehlédnutelné výsledky – ze-
mědělci neví, jak u obdělávané půdy zajis-
tit aspoň to, aby pohlcovala vodu jako dřív 
a naše řeky přestaly vysychat.

Například Bonagro zrušilo jen v roce 2012 
chov prasat, býků a  krůt, zlikvidovalo 
ovocné sady. Nic se nevyplácí, už vůbec ne 
obnova sadů. Když v samoobsluze kupuji 
jablka s  původem kdoví odkud za 39 Kč, 
vzpomenu si na to. Od těch, kdo v  kolo-
nách aut pořádají nájezdy na super-hyper 
s úmyslem mít všechno zadarmo a pokud 
možno ještě se slevou, nelze čekat, že si 
připustí myšlenku, zda jsou jejich poža-
davky dlouhodobě udržitelné a že tyto ne-
smysly požadují vlastně sami po sobě. Co 
tedy v tom Bonagru vůbec ještě dělají? Za-
tím třeba nezrušili krávy. Navíc si pořídili 
jednu železnou, která sežere jako stovky 
těch živých.

Naposledy jsme ve Šlapanicích měli elek-
trárnu před druhou světovou válkou, když 
bylo v obci několik stovek žárovek. A po-
tom až od roku 2013. Že cena elektrické 
energie z bioplynové stanice Bonagro ne-
může konkurovat elektrárnám, je zjevné 
už z  toho, že stanice (zmínky o  ní napří-
klad „Šlapanice 1990–2010. Historie měs-
ta a jeho obyvatel.“) žije z dotací. Elektři-
nu vyrábí jediný generátor s výkonem cca 
1 megawatt (to je asi jako 10 osobních au-
tomobilů dneška), poháněný spalovacím 
motorem, upraveným pro spalování plynu. 
K chlazení motoru slouží baterie chladičů, 
která odvede teplo do okolního vzduchu 
s  nepřeslechnutelnou hlukovou kulisou 
jejich elektrických ventilátorů. Část roku 
se dá odpadní teplo zužitkovat rozumněji. 
Něco zřejmě spotřebuje Bonagro pro vy-
tápění, asi i pro sušení obilí v posklizňové 
lince. Další díl tepla má vytápět několik 
obecních budov. Jak jsme se dozvěděli na 
internetu, „předpokládaná úspora jsou tři 
pětiny nákladů na jeden gigajoule“ z  po-
hledu obce. Z celospolečenského pohledu 
jsou to hodně drahé úspory.

Položil jsem si otázku – když už takové 
zařízení na pálení zemědělské produkce 
v  obci je, nešlo by ho využít rozumněji? 
Jediné využití, které by ospravedlnilo vy-
soké provozní náklady, jsem našel v krizo-
vých situacích, při dlouhodobém výpadku 
elektrické energie. Odborníci varují, že 

vzhledem k chamtivosti provozovatelů slunečních a větrných elektráren v Německu není 
zhroucení evropské elektrizační soustavy nic nemožného. Nevím, jestli by elektrárna 
za 100 milionů Kč byla schopná fungovat osamoceně při plošném výpadku elektřiny. 
Pokud by to dokázala, jak by svou vlastní energii šířila dál bez nebezpečí přetížení. Když 
elektrárna přestane dodávat elektřinu, ustanou i dodávky tepla.

Kdyby se někdo o nouzové využití zajímal, možná by zjistil, že je nutné zařízení upravit. 
Jaký bruselský titul bychom asi museli na úpravy čerpat? Nejspíš by to byla „ochrana 
obyvatel před jejich vlastní hloupostí“.

Vladimír Šamšula

Jak ve Šlapanicích
nechceme slevu zadarmo
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„Smokemanovo desatero správného topiče“
Vážení spoluobčané,
blíží se chladnější část roku, kdy začneme opět vytápět své domác-
nosti. Podle údajů z  posledního sčítání domů a  obyvatelstva v  r. 
2011 používá 99,6 % domů ve Šlapanicích pro vytápění plyn, 1,9 
% používá tuhá paliva (tj. dřevo a uhlí) a 1,5 % používá elektřinu. 
Domy vytápěné spalováním dřeva nebo uhlí jsou ve značné men-
šině, přesto emise ze spalování těchto dvou druhů paliv dokážou 
velmi významně nepříznivě ovlivnit kvalitu ovzduší ve Šlapanicích. 
Tento fakt dokládají i výsledky měření chemického složení pracho-
vých částic, které v roce 2009 a 2010 provedl ve Šlapanicích Ústav 
analytické chemie AV ČR Brno. Chemické analýzy potvrzují, že 
koncentrace elementárního uhlíku (EC) v částicích v zimním ob-
dobí ve Šlapanicích pochází ze spalování dřeva (46 % v 2009 a 15 % 
v 2010) a fosilních paliv (především emise ze spalování uhlí, čás-
tečně emise z dopravy; celkem 54 % v 2009 a 85 % v 2010), zatímco 
v létě je EC emitován převážně z dopravy (95 % / 97 %). Výsledky 
měření ve Šlapanicích byly publikovány ve třech vědeckých člán-
cích. Provedená měření neumožňují přesně lokalizovat jednotlivé 
znečišťovatele. Domy, které mají kotle na pevná paliva, lze však 
většinou poměrně snadno identifi kovat pomocí jednoduché a rela-
tivně citlivé metody zvané lidově „čuchometrie“. 

Prachové částice ovlivňují zdraví člověka více než jiné polutan-
ty (SOx, NOx atd.). Byl prokázán vztah mezi vysokými dávkami 
prachových částic a zvýšenou úmrtností. Emise ze spalování tu-
hých paliv v domácnostech a s tím související množství pracho-
vých částic ve vzduchu je možné snížit při optimálním způsobu 
vytápění. Jednoduchý návod, jak topit a přitom „smrdět co nej-
méně“ podává tzv. „Smokemanovo“ desatero správného topi-
če. A kdo to je „Smokeman“?

Smokeman se narodil ve Výzkumném energetickém centru (VEC), 
VŠB – TU Ostrava, v 5.52, 26. června někdy v 70. letech minulého 
století. Jeho životním posláním je zmenšovat kouř z našich komínů 
a napomáhat k čistotě ovzduší. Zaměstnanci VEC se problemati-
ce malých spalovacích zařízení pro vytápění domácností věnují již 
více než 20 let. Výsledky a dlouhodobé praktické zkušenosti pra-
covníků VEC umožňují říci, že existují „pouze“ čtyři základní pa-
rametry, které nejvíce ovlivní to, co vychází z komínů při vytápění 
domácností tuhými palivy. Jde především o to:

•  do čeho palivo dáváme
(tj. typ spalovacího zařízení)

•  co tam dáváme
(tj. typ a kvalita paliva)

•  kdo to tam dává
(tj. kvalita obsluhy)

•  jak se o zařízení staráme
(tj. údržba spalovacího zařízení a spalinových cest)

Pokud jen jeden z výše uvedených parametrů bude „špatný,“ tak 
to ovlivní celý výsledek. Nestačí „jen“ zlepšit jeden parametr, 
např. vyměnit kotel, je třeba se zaměřit na všechny čtyři. 

Zkušenosti celého týmu byly formulovány do Smokemanova de-
satera správného topiče:

1.  nebuď lhostejný k sobě ani ke svému okolí, zajímej se o to, 
co jde z tvého komína

2.  suš dřevo minimálně jeden až dva roky

3. nespaluj odpadky

4.  nastav regulační klapky tak, aby vzduch mohl k palivu, 
oheň nedus

5.  přikládej častěji menší dávku paliva než jednu velkou 
dávku za dlouhý čas

6. pravidelně čisti kotel a komín

7. používej moderní kotel či kamna

8.  udržuj teplotu spalin za kotlem mezi 150 až 250 °C

9.  nevyhazuj teplo oknem, nepřetápěj a top jen tam, kde 
potřebuješ

10.  top tak, jak chceš, aby topil tvůj soused

Více informací o  desateru najdete na webu http://vytapeni.tzb-
-info.cz/vytapime-tuhymi-palivy/12373-smokemanovo-desate-
ro-spravneho-topice. 

Pavel Mikuška

Vedeme ClassFin v.o.s.

inzerce

Vánoční kapr
Šlapaničtí rybáři pro Vás, tak jako každý rok, 

připravili za velmi příznivé ceny
tradičního Vánočního kapra z ekologicky čistých 

biochovů rybníků Vysočiny velkostatku
paní hraběnky Podstatzké-Lichtenstein.

Prodejní akce bude probíhat ve dnech
20.–23. 12. 2016 v době od 09.00 do 16.00 hod.

ve Šlapanicích na ulici Lidická,
před branou areálu firmy ICEC.
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Ptáte se, kde se nachází; no přece na okraji Šlapanic. Proč kouzel-
ná? Zde neplatí nic, co jinde považují občané za normální. Snad 
kromě výběru daní. Seznámím vás se vznikem této zajímavé ob-
lasti. Na počátku byl začínající developer pan Štěpánek a s ním 
i zástupci našeho města. Kdo chtěl v této oblasti stavět, neměl to 
vůbec lehké. Pan Štěpánek se dopouštěl jednoho přehmatu za 
druhým, nechci říct podvodu, protože to bych napadl i představi-
tele našeho města, kteří v té době byli u vesla, a to nechci. Měla to 
být oblast snů. Nové domy, krásná silnice, pěkné chodníky, nové 
osvětlení a parkovací místa. Jenže náš developer si ukrojil větší 
krajíc, než mohl sníst, a  tak se časem zjistilo, že by bylo dobré 
tomuto nešťastníkovi něco odpustit z  jeho velkolepého záměru. 
Vždyť mýlit se je lidské a odpouštět je božské. A tak se vše pře-
hodnotilo a zůstalo jen u vylepšené provizorní komunikace, která 
spíše nyní připomíná tankodrom. Zajímavé je, že všude jinde by 
tento člověk zapadl v zapomnění nebo možná navštívil nápravné 
zařízení, ale ne ve Šlapanicích. Po letech se přes jiné vedení města 
pokusil o další projekt výstavby rodinných domů v sousední lo-
kalitě a světe div se, nyní stojí i jako úspěšný developer za reali-
zací nákupního centra. Ten člověk má v sobě obrovské charisma 
a žádný starosta mu neodolá. Nebo si snad myslíte, že je za tím 
něco jiného? Je mi líto současného vedení města, které převza-
lo toto podivné dědictví. Snad také nepropadne tomuto člověku 
a letitý problém začne řešit. Konečně snad někdo začne odhrno-
vat sníh, aby se k nám dostali hasiči a záchranka. Dřívější vedení 
města nemělo zájem o řešení tohoto problému, a také proč, když 
tam přece nebydlí. A kdo si tam postavil dům, ať si také zaplatí 
komunikaci, vždyť to jsou samí úspěšní lidé. Až jednou zatouží-
te po procházce na ulici Seifertova, dobře to zvažte. Pokud byste 
upadli nebo poškodili svůj vůz, musíte se smířit s tím, že nedosta-
nete od nikoho nic. Také proč, vždyť je to země nikoho. Nebo je to 
už jinak, paní starostko? 

Jiří Plevač

Dnešní děti považují počítač za životní samozřejmost, mnohé 
z nich s ním dovedou zacházet dřív než pořádně mluvit. Pro nás, 
dříve narozené, však ovládání novějších technických přístrojů 
vždycky samozřejmostí není, dá nám mnohem více práce a času 
do jejich tajů proniknout.

Proto jsme přivítali uspořádání počítačového kurzu, který letos 
pro šlapanické seniory uspořádalo město Šlapanice. Sešlo se nás 
čtyřicet nadšenců, počítačových začátečníků i pokročilých. Naší 
výuky, ve skupinách po deseti, se ujali pan ředitel Pavel Vyhňák 
a pan zástupce Antonín Šerý. Od října se společně každé úterý 
scházíme v počítačové učebně základní školy a snažíme se od na-
šich školitelů pochytit co nejvíce. Fundovaně a ochotně nám radí, 
odpovídají na naše zvídavé dotazy a vysvětlují nám vše nejasné. 
Práce pod jejich vedením se nám všem velmi líbí. Za čas, který 
nám věnují, za trpělivost a  celkový přístup jim patří náš obdiv 
a velké „děkujeme“.

Dobromila Kusová

Seifertova Senioři a počítač?
kouzelná země  Žádný problém…

Nabízíme mytí oken,
praní prádla, žehlení prádla

včetně odvozu/dovozu.
•

Tel.: 606 554 574
e-mail: pecuvka@gmail.com

Firma Kili Šlapanice příjme zaměstnance 
na pozici skladník/skladnice.

Nabízíme:

dlouhodobou spolupráci na HPP,
jistotu výdělku, jednosměnný provoz.
V případě zájmu kontaktujte personalistku
Petru Polusovou, tel.: 725 398 961.Facebook města Šlapanice

Vážení občané, od srpna 2015
můžete získavat zprávy města
a zajímavosti i na oficiálním
facebookovém profilu
MĚSTO ŠLAPANICE. Připojte se :-)
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CO JSTE HASIČI… 
Oddíl mladých hasičů
Tentokrát bude náš příspěvek celý věno-
ván oddílu mládeže, který spadá pod náš 
hasičský sbor. Tím si, jako většina jiných, 
snažíme vychovat své nástupce. Za celou 
historii sboru z tohoto oddílu vzešlo nejen 
mnoho členů místní dobrovolné zásaho-
vé jednotky, ale třeba i  profesionálních 
hasičů a  záchranářů. Přinejmenším však 
alespoň děti přivedeme k  dovednostem, 
znalostem v oblasti záchranářství, ale ze-
jména k  soudržnosti a  pomoci druhým. 
Náplní je také všeobecná znalost topogra-
fi e, přírody a další dovednosti. Síly v tom, 
co se mladí hasiči naučili, mohou poměřit 
s  jinými kolektivy na různých soutěžích, 
jež v průběhu roku navštíví.

Program v  oddíle je díky našim kvalifi -
kovaným a  nadšeným vedoucím pestrý 
a  atraktivní. Mimo běžné schůzky, kte-
ré probíhají každý čtvrtek od 16.30 hod. 
v  hasičské zbrojnici, připravují pro děti 
letní tábor, výlety a další program. Jen za 
letošní podzim stihl oddíl formou zajíma-
vé exkurze navštívit např. železniční depo 
v Brně, Masarykův okruh či stanici „dráž-
ních“ hasičů. Velmi intenzivně spolupra-
cujeme již několikátým rokem se Sborem 
dobrovolných hasičů v Jiříkovicích a naše 
oddíly mládeže absolvují společné letní tá-
bory, výlety či víkendové programy. A prá-
vě jeden takový proběhl úspěšně 23.–25. 9. 
O něm nyní trochu podrobněji.

Jednalo se o  2. ročník „Spaní na hasič-
ce“ – takový víkendový tábor. V  pátek 
odpoledne se sešly děti z  obou oddílů ve 
Šlapanické zbrojnici. Venku se věnovaly 
kolektivním hrám, následovala večeře, 
hygiena a  rozložení spacáků na podlaze 
zasedací místnosti. Kvůli počtu účastníků 
bylo trošku těsno, ale vešli se všichni. Před 
usnutím probíhá vždy na plátně projekce 
videí s hasičskou tematikou a pak na dob-
rou noc pohádka. Po budíčku a  snídani 
přišel přesun MHD na Masarykův okruh, 
kde tamní hasiči připravili dětem nejen 
oběd, ale i  bohatý program. Nechyběla 
exkurze po jejich stanici a  dalších pro-
storách okruhu, kam by se běžně člověk 
jen tak nepodíval. Odpoledne následova-
la hromadná cesta do Jiříkovic. Pak opět 
venkovní kolektivní hry a večer v Jiříkovic-
ké zbrojnici obdoba včerejšího večera (ve-
čeře, hygiena, projekce). V noci pak přišlo 
překvapení. Malým hasičům byl vyhlášen 
poplach a vyrazili hasit požár, který před-
stavovala vatra zapálená na zahradě míst-
ního hasiče. Vodním zdrojem byl bazén, 
ze kterého pomocí kbelíků a živého řetězu 
oheň úspěšně uhasili. Neděle byla opět ve 
znamení venkovních her. Celý víkend pa-

novalo příjemné, slunečné počasí babího 
léta. Po obědě v  Jiříkovické zbrojnici ná-
sledovaly zase hry a  nakonec hromadný 
odchod šlapanických hasičů ke zbrojnici. 
Tady byly děti předány unavenými vedou-
cími do náručí odpočatých rodičů. Byl to 
náročný víkendový maraton, za který pa-
tří poděkování zejména vedoucím obou 
oddílů a  také hasičům z Automotodromu 
Brno. Utahaní vedoucí však neztráceli jis-
kru v oku, když viděli spokojené děti nabi-
té spoustou zážitků.

Velmi nás těší, že se v roce 2016 oživil zá-
jem o  oddíl mládeže, který se rozrostl na 
nevídaných 30 dětí. Trošku máme problém 
takový počet zvládnout, ale vedoucí a  in-
struktoři se snaží. Je třeba ocenit, že svůj 
volný čas věnují dobrovolné práci s  dětmi 
a ještě pro ně vymýšlejí další program, kte-
rým se je snaží vytáhnout od sezení doma. 
Důležité je v  tomto i  pochopení a  spolu-
práce rodičů, protože ne každý do našeho 
specifi ckého prostředí zapadne. A zatím ta 
lidská chemie funguje, za což jsme vděční.

wwww.hasici-slapanice.cz
https://www.facebook.com/HSSlapanice

(foto: archiv HS Šlapanice)

Je tu malé osvětové okénko. Byť pro mnohé nezajímavé, jedná se 
o  to, co bychom měli všichni znát. Možná ještě většina čtenářů 
pamatuje hodiny branné výchovy na základní škole s  pochody 
v maskách, pláštěnkách a s pytlíky na končetinách. I dnes, mož-
ná v trochu jiné podobě, na nás může číhat hromadné nebezpečí. 
A proto si řekneme stručně něco o informování obyvatel. 

Základním varovným zařízením zůstávají poplachové sirény. Jejich 
funkce a užívání je upravena v zákoně č. 239/2000 Sb. o integrova-
ném záchranném systému, vyhláškou ministerstva vnitra Generál-
ního ředitelství hasičského záchranného sboru ČR č. 380/2002 Sb. 
k přípravě a provádění úkolů ochrany obyvatelstva a dále Bojovým 
řádem jednotek požární ochrany (taktéž vydaný GŘ HZS). 

Nepřeskočte tento článek – týká se nás všech!
„Ječící“ sirény
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Betelné bál ve ŠlapkáchČisté Šlapanice

Odvahu letos potřebovali účastníci 9. roč-
níku Medového dne. V parku se rozvoněly 
výrobky z včelích produktů promísené vůní 
dobrého masa i sladkých palačinek, a co víc, 
ve stromoví se houpala provazová lanovka. 
Letos poprvé si návštěvníci s  kuráží moh-
li vyzkoušet celkem dvacet metrů dlouhý 
sjezd v provedení profesionálního Lanové-
ho centra PROUD Brno. Vítr ve vlasech tak 

pročísl hlavy desítek malých i velkých horo-
lezců, jejichž fronta u startu zmizela až k ve-
čeru. Organizátoři děkují kapele Lišaj Band 
za příjemnou produkci, taneční skupině 
Honey Girls a všem spolupracovníkům, kte-
ří neváhali věnovat svůj čas a návštěvníkům 
připravili hezké nedělní odpoledne.

Za organizační tým KDU-ČSL 
Mgr. Ivana Horáková

Medový den na laněKDU-ČSL

Milí přátelé,
dne 5. 11. proběhl v sokolovně II. šlapanic-
ký country bál. Večerem provázela reno-
movaná skupina Noví kaskadéři. Ti dříve 
narození jistě pamatují některé členy této 
kapely v Synkopách 61.

Součástí programu bylo stejně jako v  loň-
ském roce též vystoupení brněnské taneční 
skupiny La Quadrila, která tentokrát před-
vedla ukázky irských tanců a irského stepu. 

Dalším zpestřením programu, u  kterého 
bylo možné zažít značnou dávku legrace, 
byla malá výuková škola, kde byla dána 

příležitost též zahalečům u stolů naučit se 
něco málo z country tanců.

Chtěli bychom zde poděkovat všem, kdo 
se podíleli na přípravě a  zdárném průběhu 

bálu, zejména pak obsluze baru. Té se ujali 
pracovníci Restaurace Na náměstí a  přes 
spartánské podmínky, které v současné době 
na sokolovně panují, ji zvládli na výbornou.

Nejlepší odměnou za pořadatelské úsilí 
byl výrok jedné skupiny hostů: „Betelné 
bál ve Šlapkách“. Na facebooku jsou vlo-
ženy malé ukázky toho, co se zde událo.

Věříme, že příští rok rozšíří řady příznivců 
country i ti, kdo letos zaváhali.

Tesaříkovi

K  čemu tedy slouží? K  varování obyva-
telstva před hromadným ohrožením, což 
může být např. povodeň, jaderná havárie 
(nedaleko máme elektrárnu Dukovany), 
teroristický útok aj. V  takovém případě 
je varovný signál vyhlašován kolísavým 
tónem sirény po dobu 140 vteřin. Co 
znamená pro občana? Vyhledat zdroj in-
formací, např. rádio nebo místní rozhlas, 
kde se dozví další podrobnosti o nutných 
ochranných opatřeních, např. úkrytu, 
evakuaci apod.

Další funkci sirén zaznamenávají obyvate-
lé při požárním poplachu, tedy 25 vteřin 
nepřetržitého tónu, 10 vteřin pauza a opět 
25 vteřin tónu. Takto se, dle již zmíně-
ného bojového řádu, vyhlašuje poplach 
celé dobrovolné jednotce. Existují i  další 
způsoby, nicméně sirény jsou hlavním 
prostředkem, zejména v  menších obcích 
a  městech, kde se bavíme hlavně o  dob-
rovolných hasičích, kteří neslouží nepře-
tržitě na stanici. Chápeme, že pro mnoho 
občanů je nepříjemné, když je ze spánku 
vzbudí poplachová siréna. Ale řekněme si 
upřímně: Ze statistik výjezdů naší jednot-
ky je to maximálně šest případů do roka. 
A to není žádná velká újma na to, že pouhé 

vaše probuzení může pro jiné lidi zname-
nat třeba osobní katastrofu (a může to být 
kdykoli kdokoli z vás, kdo potom takovou 
sirénu ocení). Stejně tak pro členy jednot-
ky to znamená vstát z  postele a  vyrazit 
na pomoc. Jen pro připomenutí: Členo-
vé místní dobrovolné jednotky tuto práci 
dělají zcela zdarma ve svém volném čase. 
Zákonem je také ošetřena jejich případná 
nepřítomnost v  zaměstnání z  důvodu vý-

jezdu k  mimořádné události, ale to už je 
z jiné škatulky.

Ještě okrajově zmíníme, že i  používání 
výstražného světelného a  zvukového za-
řízení („houkaček“) na vozidlech má svá 
pravidla, kterými se důsledně řídíme. Dě-
lat tuto práci dobrovolně a  ještě být tzv. 
jednou nohou v  kriminále – kvůli bezo-
hlednosti jiných účastníků provozu – není 
vůbec dobrý pocit. Základním úkolem 
řidiče-strojníka je totiž dopravit jednotku 
na místo zásahu co nejrychleji a  hlavně 
bezpečně.

Závěrem můžeme říci, že siréna vždy 
svým zvukem oznamuje mimořádnou 
událost a  vyžaduje zvýšenou pozornost. 
Tímto vám děkujeme za tu vaši a  vzpo-
meňte si na nás třeba v noci, když se otočí-
te nazlobeně na druhý bok a my vyrážíme 
třeba k hořícímu domu plnému lidí.

Vaše dotazy či náměty rádi zodpovíme e-
-mailem či na facebooku.

wwww.hasici-slapanice.cz
info@hasici-slapanice.cz

https://www.facebook.com/HSSlapanice
(foto: archiv HS Šlapanice)
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Programové prohlášení
Rady města Šlapanice 

V červnu 2015 vydala Rada města Šlapanice, složená ze zástupců politických subjektů Čisté Šlapanice, Nezávislí 
2014, ODS a Změna pro Šlapanice v návaznosti na uzavřenou koaliční smlouvu pro volební období 2014–2018 progra-
mové prohlášení. Po roce a půl předkládáme menší rekapitulaci naplňování programového prohlášení rady města, 
hodnocení toho, co se nám povedlo, nebo naopak nepovedlo a co ještě není dokončeno, ale na čem pracujeme. 
1) Bydlení
•  Nový územní plán Šlapanic s  důra-

zem na kvalitu životního prostředí 
a konkrétní přínosy pro obyvatele

  Návrh nového územního plánu je ve 
zpracování, jeho projednání plánujeme 
na rok 2017. Součástí návrhu nebude 
průmyslová zóna CTP. S  ohledem na 
naše dosavadní zkušenosti s uplatňová-
ním stávajícího územního plánu měst, 
požaduje město od zpracovatele nově po-
drobnější a přesnější vymezení a označe-
ní lokalit a jejich případné zástavby. 

•  Komplexní řešení veřejných pro-
stranství

  Byl připraven a schválen Manuál tvorby 
veřejných prostranství, koncepční do-
kument sloužící jako podklad pro další 
rozvoj veřejných prostranství. Proběhla 
soutěž studentů FaVU VUT na návr-
hy městského mobiliáře. Šimon Kiria-
kovský, vítěz soutěže, zpracoval návrhy 
nového městského mobiliáře. Prototypy 
návrhů již mohou občané vidět v parčíku 
Čechova/Švehlova. 

  Zelená páteř města a  „malá místa“ 
ve městě

  V letošním roce byla realizována 2 „malá 
místa“ – úpravy lokality Jiráskova a par-
čík Čechova/Švehlova. 

  Na další 2 místa byla podána žádost 
o  dotace – okolí základní školy a  část 
bývalé vlečky ICECu. V  rozpočtu roku 
2017 jsou nachystány fi nance na další 
1–2 místa.

  V  lednu 2017 bychom rádi zahájili pro-
jednání úprav veřejných prostranství 
„starého“ sídliště Brněnská, na úpravy 
plánujeme následně podat také žádost 
o dotaci.

  V  roce 2017 by se občané měli dočkat 
úprav městského parku Riegrova, au-
torem úprav bude na základě vyzvané 
soutěže ateliér brněnského zahradního 
a  krajinářského architekta Ing. Zdenka 
Sendlera. 

  Jako podklad pro přípravu „zelené páte-
ře města“ bude sloužit územní studie ná-

břeží Říčky s termínem realizace červen 
2017. Na studii naváže realizace kon-
krétních míst podél Říčky.

•  Realistické vyhodnocení stavu are-
álu ICEC, možnosti jeho sanace 
a možnosti města získat ho do svého 
vlastnictví

  Aktuálně probíhají jednání o  možném 
odkupu areálu městem. Areál ICECu 
nabízí téměř 6 hektarů pozemků upro-
střed města, které by město mohlo po 
odstranění ekologické zátěže využít pro 
chybějící občanskou vybavenost – ať 
parkování, nákupní možnosti nebo vol-
nočasové aktivity. Nejen proto ho pova-
žujeme za strategický pro město a  usi-
lujeme o jeho získání. O osudu areálu se 
rozhodne pravděpodobně v první polovi-
ně příštího roku. 

•  Vycházkové trasy  
  S  vycházkovými trasami jsme zatím bo-

hužel nepokročili a budeme jim proto vě-
novat větší pozornost v roce 2017. 

•  Cyklostezky
  Bedřichovice: Po  více než roce proble-

matických jednání se podařilo uzavřít 
dohodu s  posledním vlastníkem po-
zemku na cyklostezku na Bedřichovice, 
v příštím roce se tak konečně může začít 
stavět.

  Brno: Město má zpracovanou vyhledá-
vací studii cyklotras, včetně té nejžáda-
nější na Brno. Z tří předložených variant 
brněnské cyklostezky byla nakonec vy-
brána k  přípravě trasa podél železniční 
trati, s ohledem na vlastnické vztahy po-
zemků či ekonomičnost stezky. 

  Ponětovice: Chybějící část stezky se do-
končuje nyní. 

•  Čistota a  pořádek ve městě včetně 
míst určených ke sběru odpadu

  Místa určená ke sběru odpadů jsou stále 
terčem kritiky občanů, a to v mnoha pří-
padech opravdu oprávněně. Ať kvůli ne-
ukázněnému chování odvozových fi rem, 
nebo nedostatečnému časovému inter-
valu odvozu. Jsou proto označena radou 
města jako jedna z priorit příštího roku.

•  Nové obchodní centrum
  Rada města tuto položku ve svém progra-

mu nemá, ale s  ohledem na požadavky 
občanů jsme absolvovali mnoho jednání 
s  Tescem, Billou, developery obchodních 
center a  vyzkoušeli různé varianty řeše-
ní. Vhodný pozemek pro společnost Billa, 
která projevila o  Šlapanice vážný zájem, 
se nepodařilo najít. Společnost Tesco 
v průběhu jednoho roku nabídla svůj po-
zemek celkem 3× k prodeji, aby vždy na-
konec prodej zrušila. Vyřešit pozemkové 
záležitosti se nakonec nejdříve podařilo 
společnosti Sallerova výstavba, která na 
zastupitelstvu v  červnu 2016 představila 
svůj záměr obchodního centra se společ-
ností Penny (naproti benzince). Jako ter-
mín výstavby uvádí podzim/zimu 2017. 

2) Doprava 
•  Bezpečnost dopravy, osvětlení a  do-

pravní značení
  Ohledně bezpečnosti dopravy se nám za-

tím nedaří úplně podle představ. Počet 
nehod je podle zpráv PČR prakticky stej-
ný jako v  minulém roce. Připravili jsme 
nový pasport dopravního značení, ke 
kterému se nyní vyjadřují dotčené orgá-
ny, bohužel již po druhé musíme pasport 
přepracovávat na základě připomínek 
Policie ČR. Pasport obsahuje úpravu ně-
kterých místních obousměrných komuni-
kací na jednosměrné, což by se mimo jiné 
mělo pozitivně odrazit na dostupnosti 
parkovacích míst. 

  V  závěrečné fázi přípravy je také doku-
mentace pro úpravu vybraných přecho-
dů na Brněnské, k  realizaci dojde v  roce 
2017. Na jaře 2017 bude ve městě instalo-
ván radar, který by měl přispět k bezpeč-
nosti a zklidnění dopravy vybraných míst.

•  Parkování ve městě
  Po rekonstrukci na ulici Kosmákova je 

nově ve městě k dispozici 50 nových par-
kovacích míst. V roce 2017 plánuje město 
přípravu nových parkovacích míst na uli-
cích Husova, Tyršova a  Hybešova. Dále 
jsou připravovány úpravy ulic Jungma-
nnova, Nádražní, Švehlova a Lípová, je-
jichž součástí bude rovněž řešení nových 
parkovacích míst.
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•  Křižovatka ve Slatině
  V programu rady také nebyla, ale vnímá-

me ji jako problematické místo, kde šlapa-
ničtí občané tráví zbytečně mnoho času. 
Na základě společných jednání s městem 
Brnem, příslušnými institucemi a také na 
základě doporučení Policie ČR rozhodlo 
město Brno o  její realizaci. Odhadovaný 
termín realizace je 2017–2018.

3) Transparentně hospodařící město
•  Zveřejňování smluv mezi městem 

a dodavateli v souladu se zákony
  Město již více než rok zveřejňuje veškeré 

smlouvy ve veřejně dostupném registru 
smluv, zveřejňovány jsou také všechny 
objednávky nad 50 000 Kč.

•  Zadávání veřejných zakázek, oslove-
ní většího počtu fi rem v dostatečném 
časovém předstihu 

  Oslovování většího počtu fi rem již u za-
kázek malého rozsahu, než vyžaduje 
zákon, je zakotveno ve vnitřní směrnici 
města. Stávající hospodářský růst ale 
znamená i  to, že dodavatelé jsou hodně 
vytíženi a ne vždy se daří získat dostateč-
ný počet nabídek pro zakázky města. 

•  Snížení výdajů města
 Využívání elektronických aukcí 
  Tento způsob jsme využili při soutěži 

cen elektrické energie u všech odběrných 
míst města a  jím zřízených organizací 
a při nákupu kancelářských potřeb. Dále 
zatím aukce nejsou využívány, protože 
jejich prostřednictvím se nakupují spíše 
komodity.

 Snižování spotřeby energií 
  Uspěli jsme se žádosti o dotaci na projekt 

„Opatření ke snížení energetické nároč-
nosti veřejného osvětlení města Šlapa-
nice“. Realizací projektu by mělo dojít 
ke snížení spotřeby elektrické energie 
až o třetinu (odhadováno 200 000 Kč). 
Další úsporu představují úspory z teplo-
vodu společnosti Bonagro.

  Analýza návratnosti prostředků pro vy-
užití energie bioplynové stanice, v přípa-
dě kladného výsledku příprava projektu 
pro využití levnější energie městem 

  Město zpracovalo analýzu proveditelnos-
ti, vzhledem k  nákladům na projekt se 
nakonec realizace ujala společnost Bo-
nagro, teplovod z  její bioplynové stanice 
bude již od letošního prosince zásobovat 
teplem základní školu a také dům s pečo-
vatelskou službou. Předpoklad úspor pro 
město je minimálně 250 000 Kč ročně.

  Jiné úspory v rozpočtu
 –  Od 1. 3. 2016 je novým správcem veřej-

ného osvětlení městská fi rma Sateso. 
Úspora díky změně dodavatele dosa-
huje cca 1 mil. Kč ročně.

 –  Zrušené místo uvolněného místosta-
rosty: 750 000 Kč ročně.

 –  Město výrazně snižuje náklady změ-
nou původních dodavatelů, jako pří-
klady můžeme uvést úsporu více než 
200 000 Kč ročně změnou dodavatele 
pořadů pro město. Výrazně nižší jsou 
např. i hodinové sazby externích práv-
ních služeb, které se daří pro město zís-
kávat.

  Kontrola smluv a jejich výhodnosti pro 
město je prováděna průběžně, staré 
smlouvy jsou či budou dle možností pře-
soutěženy.

•  Zvýšení příjmů města
  Příprava projektů pro využití dotač-

ních titulů z fondů EU
  Od 1. 1. 2015 bylo z dotací získáno více 

než 6 milionů Kč. Další projekty se prů-
běžně připravují.

•  Třídění odpadů
  Město využilo v roce 2015 evropských do-

tací pro pořízení kompostérů pro občany 
v  celkové výši 2 mil. Kč. Zpracováváme 
komplexní analýzu nakládání s  odpady 
ve městě. Výsledkem bude doporučení, jak 
dále s  odpady ve městě nakládat a  jaký 
systém zvolit, aby došlo k poklesu nákla-
dů na svoz a  likvidaci odpadů. Nastave-
ní vhodného třídění odpadů vidíme jako 
další z priorit roku 2017, mj. i na základě 
ankety občanů z Veřejného fóra 2016.

•  Ukončení nevýhodných pronájmů 
města

  Ukončujeme nevýhodné pronájmy ma-
jetku města z  minulosti a  nastavujeme 
výhodnější podmínky pro město, např. 
prostory budovy města na ulici Čechova 
nebo kiosek v městském parku Riegrova.

•  Snížení daně z nemovitostí
  Koefi cient daně z nemovitostí byl snížen 

ze 4 na 3, tedy o jednu čtvrtinu.

Celkově lze říci, že město nyní hospoda-
ří s přebytkem, a to i přes splácení dluhu 
ze zateplování školy a sanace svahu pod 
školou. Můžeme proto konstatovat, že 
město může dobře fungovat i  bez exis-
tence průmyslové zóny, o  jejíž nutnosti 
nás přesvědčovala předchozí vedení 
města. Přebytek v rozpočtu bude využit 
na investice do rozvoje města – rekon-

strukce ulic i chodníků, úpravy a udržo-
vání sportovišť, údržbu veřejných pro-
stranství, do našich škol i školek. 

4)  Městský úřad a samospráva
otevřené občanům

•  Zrušení cenzury
  Cenzura byla zrušena ze 100 %. Nee-

vidujeme žádný zakázaný příspěvek do 
Zpravodaje.

•   Dodržování pravidel
„Protikorupčního desatera“

  Desatero dodržujeme, dosud nebyl bohu-
žel přijat etický kodex zastupitele. 

•   Veřejné vysílání záznamu z jednání ZM
  Celý záznam vysíláme na všech komuni-

kačních kanálech města, které to umož-
ňují – infokanál a  webové stránky pro-
střednictvím youtube.

•   Prosazování referenda k  zásadním 
otázkám týkajícím se vývoje města 
a života v něm

  Zatím nebyla příležitost k  využití refe-
renda. 

•   Zveřejňování podrobných podkladů 
pro jednání ZM pro občany s  dvou-
týdenním předstihem, posun začátku 
jednání na 17. hodinu, ověřování zá-
pisů z  jednání ZM zástupcem koalice 
i opozice.

  Začátek jednání zastupitelstva byl posu-
nut na 17. hodinu s ohledem na dostup-
nost pro občany i zastupitele. Ověřování 
zápisů jednání i  opozičními zastupiteli 
funguje, prostor k vyjádření svých podně-
tů a námětů bez omezení dostávají pravi-
delně zastupitelé i občané. Zveřejňování 
podkladů pro jednání s občany s předsti-
hem 14 dnů funguje v cca 90 % případů, 
zbývající ch 10 % jsou bohužel případy, 
kdy se podklady nestihnou v tomto před-
stihu připravit. Stoprocentně úspěšní 
v  tomto bodu možná nebudeme nikdy, 
protože se poměrně často vyskytují i věci, 
které je potřeba schůzi zastupitelstva, 
konané jednou za 2 měsíce, předložit co 
nejdříve. 

5) Kvalitní vzdělávání
•  Kapacita mateřských škol a základní 

školy s ohledem na vývoj města
  Město nově založilo dětskou skupinu 

Školičku Sokolík, která pojme 12 dětí 
předškolního věku. Na dvouletý provoz 
Sokolíka získalo město 2,8 mil. Kč z do-
tací (EU + národní zdroje), spolufi nan-
cování dotace městem činí 5 %. 
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•  Pomoc ZŠ při zajišťování projektů na 
podporu moderní výuky a vzdělávání

  V  letošním roce jsme získali dotaci 
1,8 mil. Kč na rozšíření kapacity jídel-
ny a  díky ní je od listopadu k  dispozici 
dětem další nová jídelna. Ve spolupráci 
s městem začíná škola pracovat na další 
žádosti o  dotaci na rekonstrukci a  mo-
dernizaci učeben.

•  Vzájemná spolupráce ZŠ a gymnázia
  Spolupráce mezi základní školou a gym-

náziem funguje v  oblasti sdílené jídelny 
a  prostoru pro tělesnou výchovu (hřiště 
i tělocvičnu). Záleží především na vedení 
obou škol, zda rozvinou spolupráci i v ji-
ných rovinách. 

6) Prostor pro volný čas
•  Sportoviště ve městě pro veřejnost
  Nový atletický areál základní školy je ve-

řejnosti k  dispozici každý všední den již 
od září 2015 po celý rok kromě zimního 
období a  jeho využití občany postupně 
roste. Opraven je skatepark. Dokončena 
je úprava lokality Jiráskova, která nabízí 
všestranné vyžití pro volný čas občanům 
všech věkových kategorií, od těch nej-
menších až po seniory.

•  Podpora kulturního a společenského 
života ve Šlapanicích

  Nabídli jsme občanům nový formát Vá-
noc ve městě a věříme, že po svém prvním 
ročníku má podporu občanů i do dalších 
let. Podpořili jsme žádost TJ Sokol Šla-
panice o dotaci na rekonstrukci sokolov-
ny s  ohledem na význam sálu sokolovny 
pro kulturní dění  ve Šlapanicích.

Je několik oblastí, kterým bychom se rádi 
věnovali podrobněji v nejbližší budoucnosti. 

Vnímáme petice občanů týkající se zástav-
by na dvou místech ve městě, kde se nám 
nepodařilo zavčasu zachytit problémy. 
Pokusili jsme se nastavit schvalovací pro-
cesy na městě tak, aby se podobné problé-
my neopakovaly. 
Čistota veřejných prostranství je také čas-
to podávaným podnětem občanů, proto je 
na příští rok plánováno posílení Satesa. 
V  některých případech registrujeme ex-
trémně dlouhou dobu odezvy města na pod-
něty občanů a hledáme i zde dobré řešení. 
Náš společný život ve městě má tolik 
různých podob a  je natolik barevný, že 
nikdo poctivě nemůže říci, že má již 
hotovo nebo splněno. Ale pokoušíme se 
naplnit vaše i naše představy o dobrém 
životě v našem městě a jsme tu pro vás.

SNK Čisté Šlapanice, SNK Nezávislí 2014 
a SNK Změna pro Šlapanice

Členové koalice SNK Čisté Šlapanice, SNK Nezávislí 2014 a SNK Změna pro Šlapanice se dohodli se zbývajícím členem ODS 
na ukončení koaliční spolupráce k 31. 12. 2016.

Hodnocení plnění volebního programu za dvouleté období 
– MS ODS Šlapanice

ODS

Místní sdružení Občanské demokratické strany Šlapanice se nemůže zcela ztotožnit s hodnocením plnění programu 
koalice. Uvědomujeme si, že máme pouze jednoho zastupitele/radního. Nicméně s výsledky práce vedení města jsme 
značně nespokojeni. Na zasedání Rady města jsou dlouze diskutovány detaily a podstatné problémy se odsouvají.
Například otázka třídění a  svozu odpadů je dlouhodobě na mrtvém 
bodě. Občané si stěžují, že sběrné nádoby jsou nevhodně umístěny 
a ohrožují bezpečnost chodců – např. kontejner na bioodpad v Jiříkov-
ské na chodníku! Všechny kontejnery naproti restaurace Žuráň jsou 
umístěny směrem do vozovky a dochází přímo k ohrožení chodců vo-
zidly. Navíc tato lokalita takřka uprostřed města je estetickou tragédií. 
Myšlenka řešení malých míst ve městě se nerozběhla, opraven je pouze 
parčík Švehlova-Čechova.
V otázce bydlení není město zastáncem přílišného rozmachu z obav 
o zhoršení dopravní situace a nedostatečné kapacity v občanské vyba-
venosti. Diskutované byty na ul. Švehlova – zde se nedaří dosáhnout 
konsensu s obyvateli. 
V oblasti dopravy chybí schválená koncepce parkování i dopravního 
značení, která by zvýšením počtu jednosměrných ulic řešení problému 
pomohla. Chystá se až nyní zadávání projektů na řešení parkování pro 
kritické páteřní komunikace. Bezpečnost přechodů se nezvýšila, i když 
jsou připraveny projekty. 
Daň z nemovitosti mohla být snížena na polovinu, jak je vidět z výsled-
ků města. Ten fi nanční rozdíl by městský rozpočet nezatížil; naopak by 
částečně přiblížil Šlapanice průměru v republice. 
Občané jistě oceňují záznam ze zasedání ZM, a  tak si mohou všim-
nout, že zápisy ze zasedání ne zcela odpovídají skutečnosti, která na 
zasedání zazněla. Chyba čistě náhodná, nebo porušování zákona? 
Nemůžeme souhlasit ani s prohlášením o transparentním hospodaře-

ní. Naopak dochází k rozdělování zakázek zcela netransparentně tak, 
aby byly zadány jedinému subjektu přímo bez veřejné soutěže. Občané 
se nedozvídají o výsledcích řešení nedostatků v hospodaření Sateso. 
Podívejme se na bod „Snižování spotřeby energií“: Od 1. 3. 2016 je 
novým správcem veřejného osvětlení městská fi rma Sateso. „Roční 
úspora díky změně dodavatele znamená cca 1 milion Kč...“ Krásné 
prohlášení, kterému nemusíme věřit. Dozví se občan skutečnou kal-
kulaci nákladů na správu veřejného osvětlení fi rmou Sateso? Pokud 
došlo k přesunu správy z externího dodavatele na městskou fi rmu, je 
povinností Satesa jako veřejného zadavatele případné externí dodávky 
zadávat opět veřejnou soutěží. Pokud jsou veškeré práce realizovány 
zaměstnanci Sateso, děje se tak využitím stávajících zaměstnanců, 
anebo navýšením počtu zaměstnanců pro zajištění těchto nových čin-
nosti? Jsou veškeré práce na správě osvětlení vykonávány zaměstnanci 
Sateso, nebo jsou zadávány třetím stranám? V jakém objemu? Kterými 
soutěžemi byli takoví subdodavatelé vybráni? 
Stávající rada města, jejíž jsme součástí, si kladla za cíl transparentně 
hospodařící město. S tím se zcela ztotožňujeme. Zveřejněné smlouvy 
se týkají pouze vysoutěžených zakázek. Ale kde jsou ty nevysoutěžené, 
zadané přímou objednávkou? 
Vzdělávání: Spolupráce ZŠ a gymnázia – zůstala pouze idea.
Kultura: Město fi nančně podpořilo projekt rekonstrukce sokolovny na 
městský kulturní sál. Stavební práce zde byly zahájeny na základě stát-
ní dotace získané TJ Sokol. 

Zdeněk Kadlc, radní, předseda MS, Alena Řezníčková, místopředsedkyně, David Konečný, Stanislav Matýšek, Jiří Slavík, Zdeněk Štěpánek, členové MS 
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Zapojte se do tvorby videí
Vážení občané, máte možnost se zapojit do tvorby videí šlapanického infokanálu. Vaše krátká videa nebo fotky z městských akcí, které nám 
poskytnete, sestříháme do krátkého videa a uvedeme na Infokanálu Šlapanice a webu města. Podklady zasílejte prostřednictvím online 
úschoven na adresu infokanal@slapanice.cz. Do předmětu zprávy nebo poznámek nezapomeňte napsat své jméno, abychom ho mohli uvést v titulcích. 
Technicky nevyhovující příspěvky nebudou zveřejněny. Nejvhodnější formáty jsou MPEG-2, mp4 a avi.

Poznámky Čistých Šlapanic k programovému 
prohlášení

Čisté Šlapanice

V dnešním vydání ŠZ je hodnocení programového prohlášené Rady města. Asi je tedy zbytečné o těchto tématech 
více hovořit a ponechám tento prostor pro pohledy samotné RM a opozičních stran. Proto si dovolím jen pár pozná-
mek k práci koalice.
Vedení organizace s rozpočtem 200 milionů Kč a 150 zaměstnanci 
není vůbec jednoduchá záležitost, zvláště v situaci, kdy starostka 
i celá Rada města jsou v této oblasti nováčky. Určitě nemáme tako-
vé zkušenosti jako členové KDU-ČSL, kteří tu vládli 20 let a řada 
věcí je pro nás nová. Věřím, že jsme přesvědčili naše příznivce 
o tom, že jsme schopni změny v obci realizovat a je mi taky jasné, že 
naopak jsme řadu občanů některými kroky naštvali či neuspokojili.

Z mého pohledu velmi pozitivně hodnotím některé změny v oblas-
ti informací a způsobu jednání – už jenom fakt, že se k prohlášení 
RM mohou ve stejném čísle ŠZ vyjádřit i opoziční zastupitelé je 
ve Šlapanicích revolučním počinem. Dobrý pocit mám z mnohem 
pozitivnější atmosféry na jednáních ZM i z toho, že se reaguje na 
petice občanů. Možná se reakce obce někomu nelíbí (obyvatelé 
z ul. Švehlova o tom ví své), ale každopádně je vidět snaha nezame-

tat věci pod koberec (viz petice ke stavbě na ul. Akátové). A zkuše-
ností z jiného stylu jednání mám z doby exstarosty J. Klašky dost.

Občané na druhé straně mohou mít pocit, že s některými věcmi 
nedaří výrazněji pohnout: klíčové jsou požadavky občanů na nej-
vytíženější odbor úřadu – odbor investic a správy majetku a chod 
stavebního úřadu, nejsou výrazné změny ve zlepšování prostředí 
města, realizace některých záměrů je dlouhá a jiné. 

Jako každá nová koalice i  my vidíme, že 4 roky je velmi krátká 
doba na výrazné změny. Na to se ale vymlouvat nemůžeme a vě-
řím, že se nám po prvních 2 letech řešení různých „kostlivců ve 
skříni“ podaří realizovat záměry, které jsou více pro občany pří-
nosné a viditelné.

Pavel Zmeškal, Čisté Šlapanice

Programové prohlášení Rady města Šlapanice obsahuje šest různých oblastí, které chce současná koalice zlepšovat. 
Mohli bychom se postupně vyjadřovat ke všem jeho bodům.
U 2. oblasti bychom například mohli konstatovat, že se z ní ne-
plní nic. Zastavíme se však u záležitostí pro budoucnost našeho 
města naprosto stěžejních, které ač slibovány, rada města nena-
plňuje. Zde jsou skutečná fakta. Oblast 1. Bydlení: Zde je psáno 
„Realistické vyhodnocení stavu areálu ICEC, možnosti jeho sa-
nace a možnosti města získat ho do svého vlastnictví“. Na dvou 
pracovních zastupitelstvech byl dohodnut postup, jak v současné 
chvíli pokračovat. Bohužel realita je taková, že se stále hlasitěji 
hovoří o koupi celého areálu městem Šlapanice a zodpovědní za-
stupitelé postrádají toliko potřebnou a na zmiňovaném zasedání 
všemi zastupiteli dohodnutou aktuální odbornou analýzu stavu 
znečištění. Právě na základě této analýzy se můžeme teprve bavit 
o fi nancích na odstranění stávajících staveb, odstranění ekologic-
ké zátěže a celkové ekonomické rozvaze. Také dobře víme, že bu-
doucí funkční využití areálu bude vzhledem k povaze znečištění 
vždy s limitujícími faktory. Ve 4. oblasti programového prohlášení 
je psáno „Prosazování referenda k zásadním otázkám týkajícím 

se vývoje města a života v něm“. Ano, právě nákup zmiňovaného 
areálu a s tím související mnohamilionové investice na odstraně-
ní ekologické zátěže má převzít na svá bedra za soukromý eko-
nomický subjekt naše město Šlapanice! To chceme? Očekáváme 
tedy vypsání referenda s konkrétní otázkou „Má město Šlapanice 
koupit areál společnosti ICEC?“. Než ovšem k samotnému refe-
rendu dojde, musí být občané pravdivě informováni o faktickém 
stavu ekologické zátěže a s tím neodmyslitelně spojenou otázkou 
fi nancování jejího odstranění. Vždy jsme prosazovali a  i  nadále 
budeme usilovat o zodpovědné hospodaření města. V této otázce 
musíme být zodpovědní dvojnásob, protože jde o velmi vysokou 
částku, která by se významně promítnula do několika dalších roz-
počtů města, dále do života současných generací jeho obyvatel, 
ale také generací budoucích. Koneckonců tak si také vysvětluje-
me „Korektní přístup města k občanům“, který je dalším bodem 
4. oblasti programového prohlášení současné rady města. 

MO TOP 09

Vyjádření k programovému prohlášení rady města TOP 09

Město Šlapanice přeje všem občanům radostné prožití vánočních svátků,
vše nejlepší v roce 2017

a zve Vás 1. ledna v 18.00 hodin do městského parku na novoroční ohňostroj.
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Evropský školní sportovní den 
Naše škola byla vybrána jako pilotní škola nového projektu v Čes-
ké republice na podporu pohybu u dětí. Námi organizovaná školní 
akce se tak stala součástí celoevropského European School Sport 
Day (Evropský školní sportovní den) a i díky ní jsme v dobré spo-
lečnosti škol podporujících sportovní aktivity dětí. Více zde: www.
essd.eu/cs/. Organizaci tohoto celoevropského projektu zajišťuje 
Mgr. Marek Trávníček z Pedagogické fakulty Masarykovy univer-
zity. Ofi ciálně pak 30. 9. 2016 proběhl na naší škole běžecký závod 
do schodů Šlapanické schody, kterého se zúčastnil rekordní počet 
dětí. Výsledky najdete na webu www.atkslapanice.wbs.cz. Děkuje-
me všem účastníkům, rodičům a fanouškům za závodní atmosfé-
ru a pořádajícím učitelům za přípravu celé akce, ale hlavně pořa-
dateli akce ATK Šlapanice a jeho zástupci Mgr. Petru Fruhwirtovi.

Projekty, ve kterých je škola zapojena:
MENTEP – MENtoring Technology-Enhanced Teaching
Jedná se o tříletý projekt zaměřený na vytvoření a následné otes-
tování autoevaluačního nástroje pro zjišťování úrovně dovedností 
učitelů v oblasti informačních a komunikačních technologií (ICT) 
a schopnost učitelů zapojovat ICT do každodenní výuky. Projekt 
koordinuje organizace European Schoolnet a jedním z partnerů 
projektu v České republice je Dům zahraniční spolupráce.
Projekt je fi nancován z programu Erasmus+ (KA3):
http://www.dzs.cz/cz/eun/mentep/.
Škola je partnerem realizátora.

Rozvojový program na podporu školních psychologů 
a školních speciálních pedagogů
Naše škola vzdělává také žáky s různými hendikepy, jako jsou 
např. vývojové poruchy učení, vývojové poruchy chování, 
střední a  těžké tělesné postižení, vada řeči, poruchy autistic-
kého spektra, Aspergerův syndrom, tělesná postižení a ADHD.

Z  tohoto důvodu ve škole působí školní poradenský tým, který 
zde funguje od roku 2010. Všichni členové týmu jsou odborníci, 
využívají znalosti prostředí a atmosféry školy, jsou blízcí a dosa-
žitelní nejen pro děti, ale i pro rodiče a učitele. Poskytování po-
radensko-psychologických služeb školou je bezplatné. Součástí 
tohoto týmu jsou školní psycholog a speciální pedagog. Činnost 
školního psychologa a speciálního pedagoga je na naší škole ob-
sahově vymezena Rozvojovým programem MŠMT na podporu 
školních psychologů a školních speciálních pedagogů ve školách 
v roce 2016 a částečně fi nancována účelovým příspěvkem z roz-
počtu Jihomoravského kraje. Podobně tomu bylo také v roce 2015 
a 2014, kdy škola o prostředky na tyto služby také úspěšně žádala. 

Příspěvek však pokryje přibližně polovinu nákladů spojených 
s tímto pracovištěm. Zbylou část pak škola dočerpává se souhla-
sem zřizovatele z provozních prostředků, které pravidelně dostá-
vá od Města Šlapanice.

V  nastávajícím roce však podpora pomocí rozvojového progra-
mu končí a  již nebude pokračovat. Naše škola se pokusí získat 

Projekty Základní školy Šlapanice

inzerce
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Projekty ZŠ – pokr. ze str. 19

prostředky na tyto pozice z projektu MŠMT Podpora škol formou 
projektů zjednodušeného vykazování – šablony pro MŠ a ZŠ I. 

Projekt zaměstnanost – Škola rodičům otevřená
Od 1. 11. 2016 začala Základní škola Šlapanice uskutečňovat 
projekt Škola rodičům otevřená. Projekt je zaměřen na řešení 
problému obtížného sladění pracovního a rodinného života ro-
dičů dětí prvního stupně Základní školy Šlapanice. V projektu 
jsou provozovány skupiny dětských klubů pro žáky 3. a 4. roč-
níků a  dále se rozšířil provoz školní družiny pro žáky 1. a  2. 
ročníků. Rodiče tak mohou vyzvedávat žáků ze školní družiny 
později. V  období letních a  jarních prázdnin proběhne deset 
příměstských táborů pro nejméně 120 žáků. Minimálně 56 dětí 
dostane během školního roku doprovod na kroužky. Celkem 
tak podpora směřuje asi k 150 rodičům. Projekt byl vytvořen na 
základě obsáhlé analýzy současného stavu a průzkumu zájmu 
mezi rodiči.

Celkové způsobilé náklady jsou 4 789 157 Kč.

Vše o projektu je k dispozici na webu naší základní školy: http://
www.zsslapanice.cz/skola-rodicum-otevrena/m357.

Společenství praxe – platforma pro rozvoj klíčových 
kompetencí
Masarykova univerzita připravila ve spolupráci s  Jihočeskou 
univerzitou, Pedagogickou fakultou a  neziskovou organizací 
Rezekvítek, z.s. velký projekt v rámci operačního programu Vý-
zkum, vývoj a vzdělávání, prioritní osa 3. Hlavním cílem projek-
tu je vytvoření nových a inovativních platforem pro společenství 
praxe přírodovědných oborů a odborných předmětů s důrazem 
na relevanci pro trh práce v České republice. 

Projekt bude řešit dvě důležitá témata v  přírodovědných obo-
rech v  rámci vzdělávací oblasti RVP ZV Člověk a  příroda (fy-
zika, chemie, přírodopis a  zeměpis) a  didaktiku odborných 
předmětů. První oblast je zaměřena na základní školy, odborné 
vzdělávání zase na střední školy. V případě odborného vzdělá-
vání budou aktivity směřovány do oblasti informačních služeb, 
technických předmětů, obchodu, služeb a ekonomických před-
mětů a  informační výchovy v  technice. Aktivity projektu jsou 
zaměřeny na sdílení zkušeností učitelů, navázání spolupráce 
s  oborovými didaktiky na VŠ, sdílení zkušeností s  odborní-
ky na pedagogiku, psychologii a  speciální pedagogiku. Hlav-
ní manažerka projektu je prorektorka Masarykovy univerzity 
doc. PhDr. Mgr. Hana Svatoňová, Ph.D.

Projektu proběhne od 1. 1. 2017 do 31. 12. 2019 a naší škole se 
do něj podařilo zapojit. Garantem této spolupráce je PhDr. Pa-
vel Vyhňák.

Obědy pro děti
Cílem projektu Obědy pro děti je pomoci dětem, které se ocitly 
v takové životní situaci, kdy si jejich rodiče nemohou dovolit za-
platit jim obědy ve školních jídelnách. Dětem, jejichž situace je 

dlouhodobá, které nemají vidinu na zlepšení a pro které mohou 
být obědy ve školní jídelně mnohdy jediným pravidelným tep-
lým jídlem, ač se rodiče tuto situaci snaží řešit.

Projekt Obědy pro děti je na naší škole realizován díky obecně 
prospěšné společnosti WOMEN FOR WOMEN, o.p.s., která 
pomáhá ženám (popř. mužům) s dětmi, které se ocitly v tíživé 
životní situaci, kterou nedokáží vlastními silami řešit, ale snaží 
se o zlepšení. 

Více o projektu naleznete na:
http://www.obedyprodeti.cz/o-projektu.

Recyklohraní
Recyklohraní aneb Ukliďme si svět je školní vzdělávací program 
organizovaný pod záštitou MŠMT České republiky, jehož cílem 
je prohloubit znalosti žáků v  oblasti třídění a  recyklace odpa-
dů a umožnit jim osobní zkušenost se zpětným odběrem baterií 
a použitých drobných elektrozařízení. 

Projekt společně s organizací Recyklohraní, o.p.s. pořádají ko-
lektivní systémy Asekol, Ecobat, Ekolamp, Elektrowin a autori-
zovaná společnost EKO-KOM. 

Na naší škole tak mají žáci možnost odevzdat vysloužilá drobná 
elektrozařízení, baterie a případně také staré tonery. Nádoby na 
tento elektroodpad jsou umístěny při hlavním vstupu do školy 
a dále je naleznete při našich sběrových akcích u kontejneru na 
papír.

Pavel Vyhňák, ředitel ZŠ Šlapanice
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Od začátku školního roku již uběhlo pár měsíců a my bychom vás rádi seznámili s několika 
událostmi, jež mezitím proběhly. 
Tradičně se v  období přelomu léta a  pod-
zimu konají dvě významné atletické akce. 
V  okresním kole Středoškolského poháru 
obsadila děvčata 2. místo a chlapci zvítězili, 
čímž si zajistili účast v krajském kole v Břec-
lavi. Vítězstvím v přespolním běhu zvaném 
Želešická růže se do krajského kola probo-
jovali rovněž dorostenci i dorostenky.

V polovině září se v budově školy sextáni, 
septimáni a oktaváni zúčastnili přednášky 
se známým český sexuologem MUDr. Ra-
dimem Uzlem, CSc. A téma? Přece sexuál-
ní výchova a reprodukční zdraví.
Kvartáni se vypravili do hlavního města 
Prahy. Svezli se po Vltavě a  metrem, vi-
děli spoustu památných míst a počasí jim 
přálo, jen na Staromáku v  pravé poledne 
pršely bubliny.

V říjnu proběhla již počtvrté akce nazva-
ná EDISON. Projekt zajišťuje organizace 
AIESEC, která do vyučování nominu-
je několik zahraničních praktikantů. Ti 
pak našincům rozšíří kulturní povědo-
mí o  zemích, ze kterých přicestovali. Na 
gymnázium jich letos zavítalo šest: dívky 
z Indonésie, Maroka a Bosny a mladí muži 
z Gruzie, Jordánska a Mexika. Praktikanti 
byli příjemní a  přátelští a  žáci gymnázia 
zažili drobnou změnu v celoročním výuko-
vém stereotypu. Komunikovali anglicky, 
francouzsky i  rusky a  dostali se k  detail-
ním a neotřelým informacím o zahraničí.
Již tradičně se naše gymnázium zapojuje 
do projektu Pedagogické fakulty Univerzity 
Karlovy v Praze a École supérieure du pro-
fessorat et de l'éducation d’Anger (ESPE). 
V říjnu jsme u nás přivítali na pedagogické 

stáži francouzskou studentku Alici Vinet. 
Naši žáci tak mohli v praxi využít své znalos-
ti francouzštiny a „parler français“ s rodilou 
mluvčí! Připravili pro ni prezentaci o české 
hudební kultuře a  české kuchyni (včetně 
ochutnávky). Alice jim na oplátku přiblížila 
systém školství, hudbu a vůbec současný ži-
vot mladých Francouzů. Celý týden byl výji-
mečnou příležitostí setkat se zblízka a velmi 
reálně se světem francouzštiny a jistě to byl 
oboustranně obohacující zážitek. Díky patří 
všem „francouzštinářům“ za aktivní pří-
stup a vstřícnost – Merci à tous!
V úterý 25. 10. se oddíl fl orbalistek gym-
názia tradičně vypravil na okrskový turnaj 
do Těšan. Reprezentantky z tercie a kvar-
ty odehrály čtyři těžké zápasy a  získaly 
celkové třetí místo. Nejlepším zápasem 
byl duel se silným pořádajícím týmem, 
v  němž naše holky podlehly po vynikají-
cím výkonu těsně 4:5. Chybělo jen malič-
ko, aby favorita připravily o body v tabul-
ce. Děvčata odmakala i  ostatní zápasy. 
Nejvíce se tradičně dařilo brankářce Rad-
ce Hanákové, která zasypávaná salvami 
střel protivnic potřetí za sebou vyválčila 
diplom pro nejlepší gólmanku. Na poměry 
našeho kroužku byla velmi úspěšná Eliška 
Jelínková, která vsítila 6 gólů.
V říjnu se žáci oktávy navštěvující seminář 
dějepisu zúčastnili ve šlapanickém muzeu 
debaty s  názvem Terezín mě naučil krást 
chleba. Třebíčský rodák Ing. Pavel Fried, 
předseda Židovské obce v  Brně, poutavě 
vyprávěl o tom, jak díky svému židovské-
mu původu, stejně jako mnozí další během 
nacistické okupace, skončil jako dvanácti-
letý v  dubnu 1942 i  s  rodinou v  koncent-
račním táboře Terezín. 

Na začátku listopadu reprezentovali naši 
žáci školu v Logické olympiádě. Sourozen-
cům Kostrhunovým a Vojtěchu Turlando-
vi se v silné konkurenci podařilo postoupit 
do celostátního kola soutěže. K  tomuto 
úspěchu jim gratulujeme.

Gabriela Kokešová, ředitelka gymnázia

Po úspěšné jarní sběrové akci uspořá-
dala naše škola ve dnech 19. a 20. října 
další sběrovou soutěž tříd. Tato sou-
těž proběhla v  rámci „recyklotýdne“, 
který zahájil výukový program pro 5., 
7. a 8. ročníky.

Ve středu a ve čtvrtek již od ranních ho-
din před školu najížděla auta a  rodinní 
příslušníci skládali společně s dětmi na 
váhu krabice či balíky se starým papí-
rem. V odpoledních hodinách se pokra-
čovalo.

Na jaře jsme nasbírali 5 plných kon-
tejnerů a  ke zpracování tak předali 
5,7 tuny papíru. A  jaký byl výsledek 
tentokrát? SATESO odvezlo 8 plných 
kontejnerů a v nich 8,6 tuny papíru. 
Není to skvělé?

Kromě starého papíru bylo možné 
odevzdat i  drobné elektrospotřebiče. 
Vedle kontejnerů se tak objevily také 
vysavače, varné konvice, šlehače apod. 
Bylo vidět, že třídění odpadu není dě-
tem ani rodičům lhostejné. 

Nejlépe se umístily tyto třídy:
1. místo – 2. C – 787,4 kg
2. místo – 9. B – 678,3 kg
3. místo – 1. C – 475,4 kg
4. místo – 5. D – 460,2 kg
5. místo – 3. C – 395,8 kg
6. místo – 5. B – 368,1 kg
7. místo – 7. A – 367,5 kg
Poděkování patří všem, kdo se zúčast-
nili. Do podzimního sběru se zapojilo 
celkem 31 z 32 tříd. Peníze, které škola 
za sběr obdrží, budou následně předá-
ny třídám a ty si o  jejich využití samy 
rozhodnou.

Monika Pantělejevová

Recyklotýden
na základce

Co se událo
na gymnáziu ve Šlapanicích
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Ve třetím týdnu měsíce října odjeli žáci 
tříd 8. B a  8. C Základní školy Šlapanice 
spolu se svými třídními učitelkami a dal-
šími dvěma pedagogy do zážitkového cen-
tra v Březové u Rokytnice nad Rokytnou. 
Třídenní školní výlet se uskutečnil ne-
tradičně na podzim, prakticky v  prvních 
týdnech nového školního roku. Březová 
je outdoorové centum, které má ozna-
čení největší zážitkový park v  ČR. Zdejší 
zaměstnanci – animátoři – připravili pro 
žáky velmi lákavý program. Zcela jistě se 
od snídaně až do večeře skutečně nikdo 
nenudil. V programu nazvaném ADVEN-
TURE byly zahrnuty různé atrakce, při 
kterých chytré telefony byly tabu. Každý 
z žáků si vyzkoušel svoji odvahu – při sko-
ku do prázdna, šikovnost – při překoná-
vání vysokolanové dráhy, vytrvalost – při 
dobývání rovné i šikmé horolezecké stěny, 
přesnost – při střelbě z luku, pohyblivost 
a obratnost – při jízdě na koni či skocích 
na trampolíně. Většina žáků si poprvé vy-

zkoušela také atraktivní hry jako je paint-
ball a  airsoft a  s  nadšením si zopakovala 
vlajkovanou. Téměř všichni překonávali 
a  také překonali sami sebe, svůj strach, 
své obavy, jiní si možná museli připustit, 
že na něco prostě nemají. Ve výškách bylo 
jedno, zda někdo má poslední model tele-
fonu či značkové oblečení. Nikdo nehrál 
sám pro sebe. Důležitý byl tým a kolektiv. 
Každý z nich je pro skupinu stejně důleži-
tý a  teprve jako celek jsou opravdu silní. 
Drobné třídní rozmíšky byly alespoň na pár dnů zapomenuty. Vzájemné povzbu-

zování a fandění překvapilo kluky i holky 
obou tříd. Adrenalinové aktivity střídaly 
hry zaměřené na pozornost, pohotovost, 
ale i  inteligenci. Pobavení všem přinesla 
kolektivní tvorba „selfíček“, a to například 
pod vodou, s orlem, s kolem nebo s raftem.

Překvapení přinesla i  první noc. Noční 
poplach se setkal s panikou a nevolí, která 
byla následně vystřídána nadšením. Cesta 
do lesa v naprostém tichu a hledání tero-
ristů všechny nadchla. 

Naštěstí bylo počasí na naší straně. Původ-
ně avizovaný déšť nás nezastihl a  chlad-
no odpovídalo ročnímu období. Všichni 
účastníci si pochvalovali nejen program, 
ale i  skvělou kuchyni. Žáci smlouvali, že 
návrat domů a do školy posunou o pár dnů.

Děvčata i chlapci obou tříd výlet označili 
jediným slovem: SUPER!

H. Nekulová a V. Ressová,
třídní učitelky 8. B a 8. C

Letošní podzim nám přinesl opravdu 
krásné počasí, typické podzimní mlhy 
a déšť nahradilo sluníčko a příroda zářila 
všemi barvami. To zase bylo s  dětmi co 
pozorovat! Každý si nasbíral během pod-
zimu nejrůznější přírodniny do sklenice, 
ze které si vyrobil skřítka Podzimníčka. 
Každému jsme vymysleli jméno, a  tak 
vznikl skřítek Kaštánek, Houbička nebo 
Jeřabinka.

Začátek školního roku proběhl s  pár sl-
zičkami, ale nakonec jsme vše zvládli. Po 
zajištění a  rozšíření hygienického zázemí 
máme navýšenou kapacitu na 28 dětí. To 
už je panečku dětí jako smetí! Ale naštěstí 
jsou tu starší, kteří pomáhají mladším, a ti 
mladší se rychle učí od starších.

V  říjnu jsme strávili odpoledne společně 
s  rodiči na školní zahradě, kde proběhlo 

další Strašidlové odpoledne s  dýňovými 
strašáky. Děti si zasportovaly na stanovi-
štích a opekly špekáčky u táboráku. Paní 
kuchařky připravily pro všechny překva-
pení v  podobě dýňové polévky, která po-
těšila a příjemně zahřála. Nakonec, až se 
setmělo, hledaly děti s baterkou bonbóny 
v trávě.

A protože v Ponětovicích rádi tancujeme, 
natočili jsme videoklip k  nové písničce 
skupiny Maxim Turbulenc, který byl při-
jat do soutěže. Na konci října proběhlo 
vyhodnocení. K naší velké radosti obsadi-
ly děti z  Ponětovic 4.–10. místo, za které 
obdrželi krabici sladkostí od fi rmy Casali. 

Na podzim také byly na školní zahradě 
obměněny některé průlezky, za což děku-
jeme našemu panu starostovi a zastupitel-
stvu obce.

V  listopadu jsme si vyrobili lampionky 
a vyrazili s nimi do průvodu Ponětovice-
mi až k rybníku, kde jsme zazpívali uko-
lébavku ježkům, kteří se připravují k zim-
nímu spánku.

My však v zimě určitě zahálet nebudeme, čeká 
nás spousta práce a  pěkných zážitků, které 
nám zima a Vánoce s ní spojené přináší!

Andrea Kokešová
Kamila Matulová Vlachová

Březová – školní výlet tříd 8. B a 8. C ZŠ Šlapanice

Podzim v MŠ Ponětovice
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Rádi bychom se Vám představili. Jsme 
dětská skupina dvanácti dětí v  Nádražní 
ulici ve Šlapanicích.

Ve čtvrtek 1. září jsme nastoupili do naší 
školičky Sokolík a mnozí z nás neměli ani 
tři roky. I  přes počáteční slzičky jsme se 
s opravdovou radostí pouštěli do hraní, zpí-
vání, cvičení, povídání, tvoření z  různých 
výtvarných a přírodních materiálů. Nejvíc 
nás bavily hry na pískovišti a dovádění na 
skluzavce, houpačkách a průlezkách.

Za těch pár uplynulých týdnů jsme společ-
nými silami vyrobili „veledíla“ jako Námoř-
níci na lodi, Strom kamarádství, Sokolíci 
v  hnízdečku či Šípkové větvičky. Natrhali, 
nastříhali a  nalepili plnou misku jablíček 
pro červíka Pepíka, který si s námi povídal 
o  ovoci a  zelenině. Zahráli jsme si na šéf-
kuchaře a připravili si zdravý ovocný salát. 

„Brambory pečený“ jsme obtiskovali Jan-
kovi a  ježečkům vyrobili bodlinky při pís-
ničce Ježek Bodlina. Zpívali jsme, vymýšleli 
příběhy, počítali s kaštánky.

Koncem září jsme se vydali na velký výlet 
do MŠ Zahrádka, kde nás přivítali nejen 
noví kamarádi, ale i  herci z  divadla Ra-
dost s představením Medvídek na cestách. 
Začátkem října nás sluneční paprsky vy-
lákaly k  rybníku v  Ponětovicích nakrmit 
kačenky. 

S rodiči jsme v podzimní dílničce společ-
nými silami vyrobili nádherné podzimní 
dekorace z dýní, kaštanů a ostatních pří-
rodnin. Na cestu domů jsme si svítili vyro-
benými lucerničkami.

Seznámili jsme se i s Krtkovými pravidly 
slušného chování. Krteček nám radí a učí 
nás pozdravit, poděkovat, poprosit, omlu-

vit a rozdělit se. Někdy zapomeneme, ale 
krteček nám to básničkou připomene.

Děti ze školičky Sokolík

S  přicházejícím podzimem se v  naší 
MŠ Hvězdička konala 13. 10. 2016 
podzimní dílna s názvem „S  jablíčky je 
zábava“. Rodiče a  děti si užili společné 
odpoledne při vytváření dekorace na 
stůl z jablíček a přírodnin, z otisků jablek 
si vyrobili věneček a  společnými silami 
udělali papírové maxijablko. Děti si vy-
braly výrobek, který je nejvíce zaujal, 
a  rodiče jen nasměrovaly ke správné-
mu stolečku s  námětem. Účast rodičů 
nebo babiček a  dědečků na podzimní 
dílně byla velká. Všechny výrobky se 
jim společně moc povedly. Rodiče nebo 
prarodiče byli svým dětem opravdovou 
oporou. Všichni, kdo dětem pomáhali, 
společně vytvořili kreativní a  jedinečné 
výrobky. Závěrem našeho „jablečného“ 
tvoření bylo opékání špekáčků u ohniště 
na naší školní přírodní zahradě. Rodiče 
se tak mohli na chvilku pozastavit a strá-
vit s dětmi při této netradiční a v dneš-
ní uspěchané době ojedinělé činnosti 
společné chvíle. Všichni se u  opékání 
špekáčků v  chladnějším počasí zahřáli 
přírodním bylinkovým čajem ze školní 
zahrady. O  bylinky se staraly samotné 
děti, které se také svým rodičům pyšně 
pochlubily. Věříme, že si rodiče, případ-
ně prarodiče a děti dílnu užili v příjemné 
a  přátelské atmosféře. Budeme se opět 
těšit na další společnou dílnu s kreativ-
ními výrobky. 

Andrea Feldmannová

V  mateřské škole Zahrádka jsme i  letos 
přivítali podzim mnoha hrami, dílničkami 
a aktivitami. Zatímco se venku nenápad-
ně měnila barva listí, přibývalo chladného 
větru a  deště, ve třídách si zvykaly nové 
děti a hledaly si své kamarády. 

Září je ve školkách měsíc, kdy do třídy při-
cházejí nové děti a  zvykají si. Všechno je 
pro ně nové. Vždyť do včerejška znali jen 
rodiče a pár kamarádů. Teď je kolem nich 
více než dvacet dětí. 

Podzim přináší mnoho krásného – úrodu 
ovoce a zeleniny, barevné listí, padají hně-
davé kaštany, na některých zahrádkách 
dozrávají nádherné obří oranžové dýně… 
Příroda ze sebe vydává to nejlepší, aby po-
tom mohla usnout až do jara. 

S dětmi jsme využívali vše, co jen nám na-
bízela. Ochutnávali a  všemi smysly jsme 
poznávali ovoce a zeleninu, z jablíček jsme 
krájeli křížaly, vytvářeli obrázky z otisko-
vaného listí, kreslili draky, zkoumali pod 
mikroskopem přírodniny, na vycházkách 

pozorovali podzimní zahrádky, zahráli si 
jako divadlo pohádku O veliké řepě, z kaš-
tanů jsme si vyrobili stromečky, dýně jsme 
přetvářely na halloweenská strašidla. 

Náš podzim končí, když listí opadá a  my 
jdeme symbolicky zavřít zahrádku naší Za-
hrádky a uspat v ní broučky. Společně s ro-
diči a  dětmi shrabeme listí, broučkům za-
zpíváme Mravenčí ukolébavku a  zahrádku 
plnou svítících lucerniček v  lampionovém 
průvodu opouštíme. Ještě delší dobu v nás 
potom tiše zní melodie této písničky…

Slunce šlo spát 
za hromádku klád, 
na nebi hvězdy klíčí. 
Už nepracuj, mravenečku můj, 
schovej se do jehličí. 

Máš nožičky uběhané, 
den byl tak těžký. 
Pojď, lůžko máš odestlané 
v plátku od macešky. 

Spinká a sní 
mravenec lesní 
v hromádce u kapradí. 
Nespinká sám, 
s maminkou je tam, 
tykadlama ho hladí. 
(Z. Svěrák, J. Uhlíř – Mravenčí ukolébavka)

MŠ Zahrádka

My jsme malí Sokolíci

Podzim v Zahrádce „S jablíčky je zábava“
aneb naše podzimní dílna
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Poslední turnaj v Headisu, který se jako již tradičně odehrál 
v Tenisové hale ROCI ve Šlapanicích, ukázal, že pravidelný 
trénink přináší ovoce hráčům, kteří přípravu nepodceňují.

Vítězství v turnaji žen patřilo jedničce na žebříčku Headis 
CZ Tableminnie (Martina Ambrožová), druhé místo brala 
Lenka Hlavoňová a bronzovou příčku vybojovala Blackhair 
(Michaela Vymazalová).

Kategorie mužů byla velmi dramatická až do posledního míče. 
Již ve skupinách byly k vidění kvalitní zápasy a hráči si nedaro-
vali ani bod. Historického úspěchu dosáhl Badneck (Jara Zu-
kal), když ve fi nále porazil Duckbettyho 2:0 na sety. Třetí místo 
obsadil náš mladý Kouba (Jakub Hájek) z Brna. Za zmínku stojí 
výkony Tableminnie v turnaji mužů (ženy nastupují i do turna-
je mužů, aby odehrály co největší počet těžkých zápasů), kdy 
potvrdila svoji neuvěřitelnou výkonnost a probojovala se až do 
semifi nále (ve skupině vyhrála všechny svoje zápasy) a koneč-
ném pořadí smíšeného turnaje skončila třetí!

Úroveň hry nejlepší hráčky ČR v Headisu si pochvalovali také 
naši němečtí přátelé, zakladatel Headisu Headi Potter (René 
Wegner ) a jeden z nejlepších hráčů světa Headonis (Thomas 
Mika), kteří strávili několik dní u nás ve Šlapanicích.

Jejich návštěva měla několik důvodů, tím hlavním byl ofici-
ální start Headisu na Slovensku, které se stalo další headiso-
vou zemí. Exhibice na Univerzitě Komenského v Bratislavě 
za účasti našich nejlepších hráčů, zakladatele Headisu a dal-
ších, vzbudila obrovský ohlas a tak můžeme směle konstato-
vat, že čekáme v nejbližší době další růst konkurence.

Velkým úspěchem, ostatně jako každý rok, skončil také vele-
trh SPORT Life, kde byla expozice Headisu od otvírací hodi-
ny až do závěru, beznadějně obsazená.

Dalším nováčkem na headisové mapě je Holandsko a od 
17. 12. to bude také USA. Headis bude prezentován na nej-
větší sportovní show v Las Vegas v přímém televizním vysí-
lání ESPN sports!

Na rok 2017 je nachystáno mnoho dalších přelomových no-
vinek v Headisu, pro nejnovější informace doporučujeme na-
vštívit webové stránky www.headis.cz.

Aleš Karásek

Headis UV light tournament a připravované akce Headisu

Každé podzimní prázdniny pořádá náš 
skautský oddíl čtyřdenní výpravu. Loni 
jsme navštívili Žítkovou v  Karpatech, 
předloni srub Bobří hrad u Skleného nad 
Oslavou... Letos jsme zamířili do Liberce. 
Dlouho očekávaná akce započala ve čtvr-
tek 27. 10. ráno. Před naši základnu v Ji-
říkovské ulici majestátně připlul autobus, 
shromáždění členové spořádaně zaplnili 

sedadla, 11 vedoucích a 39 dětí naposledy 
zamávalo rodičům a mohlo se vyjet.

První zastávkou je Liberecká ZOO. Na 
parkovišti všichni vystoupili a  šlo se ob-
divovat. Teda mladší šli. Starší družinky 
(Draci, Tygři a  Pumy) posečkaly, dostaly 
od Bráchy zaškolení a zadání, ode mě di-
gitální snímací techniku a mohly jít též do 

akce. Ptáte se do jaké akce? Naše výpra-
va má ve svém titulu Kreativní prázdniny 
v  Liberci. A  ta kreativita spočívá v  natá-
čení fi lmů na některé z předem připrave-
ných témat. Dvě Dračí skupiny, dvě Tygří 
a  jedna Pumí tudíž v ZOO nejen obdivo-
valy bílé tygry a  jiná zvířata, ale zároveň 
v těchto kulisách natáčely první záběry. 

Šlapaničtí junáci v Liberci
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Pobočný spolek zdravotně postižených Brněnska-Šlapanice

PSZP Brněnska-Šlapanice uspořádal 
v  sobotu 22. října pro své členy a  jejich 
přátele zájezd. Tentokráte na zámek Milo-
tice, s odpolední návštěvou Bukovanského 
mlýna.
Díky dotaci města Šlapanice jsme si 
mohli dovolit uspořádat v letošním roce 
už zájezd třetí!
Až do konce loňského roku se o  všechny 
naše zájezdy starala, plánovala je a  ved-
la, naše dlouhodobá členka, paní Jarmila 
Suchomelová. Patří jí za to naše srdečné 
poděkování.
To nevděčné žezlo od ní převzala paní – 
také Jarmila, ale – Gregová. Dnes má za 
sebou už vedení tří zájezdů. A  dá se říci, 
že úspěšné.

Při prvním zájezdu, do pražské Troje, 
kde hlavním cílem byl skvostný zámek 
a odpoledním programem pak dle „gusta“ 
účastníků návštěva buď ZOO, či zahrady 
botanické, nám náladu hned při cestě do 
Prahy pokazila velká havárie na D1. Dál-
nice ucpaná a my do Prahy místo v 9 hodin 
přijeli o půl jedné. Na zámku naši situaci 
pochopili a my si zámek v klidu prohlédli. 
Se zájmem jsme obdivovali nejen velkole-
pé schodiště, které od velkého sálu vede až 
do rozsáhlé francouzské zahrady, ale krá-
su celého zámku a přilehlých zahrad.

Zámek je postavený v  barokním stylu 
koncem 17. století včetně terasy, přilehlé 
budovy a hospodářských stavení. Kdo po-

zorně poslouchal, tak postřehl, že zatímco 
v r. 1832 byl zámek odkázán klášterům 
alžbětinek a  milosrdných bratří, ti ho 
o deset roků později prodali hraběti Win-
dischgrätzovi. I poslední fáze vlastníků je 

Poté, co jsme si celou ZOO prohlédli, na-
stoupili jsme opět do autobusu a popojeli 
do Jablonce. Nastěhovali jsme se do veli-
kánské tělocvičny (ubytovna patří míst-
ním Sokolům) a zatímco Džany s Bráchou 
uháněli na nákup a posléze chystali veče-
ři, mrňousci (Veverky, Vlci, Sršni) se do-
zvěděli od Babů, jak bude probíhat jejich 
celovýpravová hra. No a hned absolvovali 
i první etapu! 

Starší shlédli čtveřici filmů natočených 
v minulosti členy našeho oddílu a ke ka-
ždému z  nich dostali také odborný vý-
klad co dělat a hlavně co s kamerou ne-
dělat. Nevěřili byste, jak dokáže záběry 

pokazit nesmyslné zoomování či natáče-
ní proti světlu. Někteří šli hned natáčet 
další záběry!

Druhý den ráno se po snídani balíme, dru-
žinky fasují jídlo na cestu a vyrážíme směr 
Horní Hanychov. Na parkingu vystupu-
jeme a  vydáváme se krkolomnou cestou 
po modré turistické značce vzhůru. Nad 
námi se honí mraky a vysílač je chvílemi 
úplně zahalený. Stoupáme výš a výš. Dra-
ci a Pumy se zdržují vzadu a natáčejí. My 
ostatní zatím míříme do restaurace a  za-
hříváme se bramborovou polévkou. Venku 
je fujavice jako v lednu, rozhled nula nula 
nic, vidíme tak metr od okna :-) 

Zpáteční cesta je nejprve mírně polární, 
později klasicky podzimní. V sedle Ještěd-
ka se mraky rozestoupí a než dorazíme ke 
Skalce, je docela pěkně. Toho všichni vyu-
žívají a točí další části svých fi lmů. Mladší 
zase soutěží v rozličných etapách své celo-
výpravové hry. 

Třetí den nás čeká návštěva Centra Baby-
lon. Dopoledne trávíme v IQ parku. Čtyři 
patra a jedno lepší než druhé. Spousta zá-
bavy i  poučení. Za ty tři hodiny ani není 
šance všechno stihnout. 

Po obědě pak míříme do akvaparku Baby-
lon. Dělíme se na dvojice a hurá do vody. 
Tobogány, skluzavky, vodopády. Samé 
parádní atrakce. Je tu i bar na občerstvení 
a  pro zájemce několik saun. Samozřejmě 
že jsou v akci kamery, podobně jako v IQ 
parku nechce žádná skupina propásnout 
možnost natočit další skvělé záběry pro 
svůj fi lm. Před odchodem nás čeká ještě 
vyvrcholení – laserová show.

Čtvrtý den dopoledne je volný program. 
Mladší mají závěrečnou etapu a vyhodno-
cení, starší jdou do města. Poté nás auto-
bus veze zpět do Šlapanic. 

Do příštího pátku má každá z pěti skupin 
připravený fl ash disk s natočeným materi-
álem a na schůzkách pod odborným vede-
ním probíhají fi nální úpravy: střih, zvuk, 
titulkování...

A  všichni se již těší na pátek 25. 11., kdy 
nás čekají premiéry, spojené s udělováním 
oddílových Oskarů! 

Jiří Hodek – Jura 

na zájezdech
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dosti zajímavá a v lecčem silně připomíná, 
že historie se ve spirále opakuje.

Poslední soukromý majitel, velkostatkář 
Alois Svoboda, věnoval rozsáhlé pozem-
ky a nemovitosti včetně zámku – u pří-
ležitosti 70. narozenin T. G. Masary-
ka, k  památce vzniku Československa 
a uctění 250. výročí úmrtí J. A. Komen-
ského – československému státu. S pod-
mínkou, že zde budovu vybudována 
osvětová a sociálně-humanitární zaříze-
ní ve prospěch mládeže původem i rasou 
československé v  Komenského duchu. 
Počítalo se především s  vybudováním 
rozsáhlého pavilónového komplexu škol 
a  internátních zařízení všech stupňů, 
dětských domovů atd. Ministerská rada 
poté na přelomu let 1923 a 1924 ustano-
vila Kuratorium…

A dál si to dovedete už představit. Na části 
pozemků se postavila zoologická a  bota-
nická zahrada. Ale to, co bylo podmínkou 
daru, nikdo nechtěl splnit. Ministerstva si 
zadání mezi sebou přehazovala jako horký 
brambor. A přestože projekty na stavbu byly 
vypracovány, ze stavby nakonec sešlo.

V letech 1977–1989 prošel zámek rozsáh-
lou rekonstrukcí. Při povodni v r. 2002 byl 
zaplaven sklep a přilehlá zahrada, během 
velké povodně v r. 2013 byla opět poničena 
dolní část zahrady. Tolik o zámku.

Avšak čas promarněný na dálnici odpoledne 
chyběl. Vše jsme pořádali v „poklusu“. A do-
vedete si představit, jak takový poklus v na-
šem věku vypadá. Své plány a představy o od-
poledni stráveném v pražské Troji jsme museli 
ošidit. Vypadá to, že do Prahy a zvláště pak do 
Troje se ještě jednou budeme muset vrátit.

I když byl program neplánovaně narušený 
čekáním na dálnici, domů se všech 38 vý-
letníků vrátilo v dobré náladě.

Tolik o našem prvním zájezdu. A protože se 
blíží konec roku, dovolte mi, abych poděkoval 
městu Šlapanice za dotaci, která nám v letoš-
ním roce velmi usnadnila uspořádání tří zá-
jezdů! Ale žádné peníze by nebyly nic platné, 
kdyby nebylo obětavé práce celého výboru na 
organizaci těchto zájezdů. Proto i celý výbor si 
zaslouží moje poděkování. A nejen členům vý-
boru, ale všem členům našeho spolku a všem 
lidem dobré vůle přeji veselé Vánoce a do no-
vého roku hlavně hodně zdraví, pohody a ka-
ždému aspoň kapičku štěstí.

Předseda Pobočného spolku zdravotně
postižených Brněnska-Šlapanice

Jarek Vymazal

Druhý náš zájezd se uskutečnil 20. září do Nových Hradů a Litomyšle. 

Zámek Nové Hrady je jednou z mála ro-
kokových stavebních památek na našem 
území ve stylu francouzských letních sídel. 
Často je nazýván „České Versailles“ nebo 
„Malý Schönbrunn“. Zámek byl budován 
v letech 1773–1777 a je unikátní stavbou. 
Nechal jej zbudovat Jan Antonín Harbuval 
hrabě Chamaré ve stylu francouzských 
venkovských letních sídel. Budova nebyla 
nikdy později přestavována. V r. 1935 celé 
panství zakoupil pan Bartoň rytíř z Dobe-
nína. Bartoňové byli textilní magnáti z vý-
chodních Čech. Před 2. světovou válkou 
byl celý areál kompletně opraven. Za války 
byl zabrán Němci.

Po r. 1948 majitelé emigrovali do ciziny 
a zámek byl ve správě státu. Po r. 1990 byl 
zámek podle nových zákonů vrácen pů-
vodním majitelům. Ti neměli zájem zámek 
držet ve svém vlastnictví a nabídli jej státu 
k prodeji. V r. 1997 zchátralý objekt zakou-
pila rodina Kučerových z  Prahy a  zahájila 
rozsáhlou rekonstrukci zámku a  celého 
areálu, která probíhá dodnes. V  červnu 
2001 byl areál slavnostně otevřen veřej-
nosti. Prohlídka zámku předčila všechna 
očekávání. Kromě bohatě vybavených in-
teriérů jsou k vidění i v prostorách dalších 
objektů zajímavé výstavy jako muzeum an-
glických klobouků nebo první české muze-
um cyklistiky. Po návštěvě zámku jsme za-
jeli 14 km do Litomyšle, kde jsme výborně 
poobědvali a vydali se dobýt další zámek. 

První zmínka je o  Litomyšli koncem 
10. století. V polovině 13. století pak byla 
povýšena na město. Nicméněž pro nás je 
snad neznámější datum 2. března 1824. 
Tehdy se totiž v rodině sládka zámecké-
ho pivovaru narodil, jako jejich 11. dítě 
a zároveň první syn, nám dodnes známý 

Bedřich Smetana. A pro ty, kdo si pama-
tují čísla, ještě kousek historie:

Již v  r. 1567 získává Litomyšl Vratislav 
z Pernštejna a provádí přestavbu ve stylu 
italské renesance, v r. 1855 kupují panství 
Thurn-Taxisové, kteří jsou posledními 
majiteli zámku. V r. 1945 byl zámek zaba-
ven státem, v  r. 1962 prohlášen národní 
kulturní památkou, od r. 1999 je zámek 
zapsán do Seznamu dědictví UNESCO. 
Po prohlídce zámku jsme měli možnost 
se seznámit s  dalšími zajímavostmi jako 
např. výzdobou domu ve Váchalově ulici 
sgrafi ty na motivy jeho Krvavého romá-
nu. Litomyšl je nejen rodištěm Bedřicha 
Smetany, ale vazbu na město mají i  jiní 
významní představitelé: již zmíněný Josef 
Váchal, celých 14 let zde učil na gymná-
ziu Alois Jirásek, žila tu Božena Němcová 
a Magdalena Dobromila Rettigová. 

Obohaceno o  množství nových dojmů 
a krásných zážitků se všech 39 účastníků 
vracelo z úspěšného zájezdu.

Jarmila Gregová – vedoucí zájezdu

Třetí zájezd do Milotic a rekreačního areálu Bukovany 
Spolek zdravotně postižených Brněnska-
-Šlapanice uspořádal v sobotu 22. října 
pro své členy a jejich přátele zájezd auto-
busem s návštěvou zámku Milotice a re-
kreačního areálu v Bukovanech. 

Zámek Milotice, nazývaný perlou jiho-
východní Moravy, nás přivítal v celé své 
kráse. Příjemní průvodci nám poskytli 
mnohé informace o zámku a jeho historii. 
K prohlídce se nabízel též park a zahrady, 

upravené ve francouzském stylu.

Po obědě jsme v doprovodu krásného slu-
nečného počasí pokračovali do obce Buko-
vany, jejíž součástí je rozhledna v podobě 
větrného mlýnu, známá jako Bukovanský 
mlýn. Pyšní se nejen rekreačním areálem, 
ale především krásnou vyhlídkou na mo-
ravskou krajinu. Po prohlídce jsme odjeli 
do Kyjova, kde si mohl každý zajít na kávu 
a zákusek, a tak udělat tu sladkou tečku! 

V pozdním odpoledni nás autobus odvezl 
zpět k domovu. 

Byl to poslední výlet v letošním roce, kte-
rý se velice vydařil, a my, účastníci tohoto 
pěkného zájezdu, bychom rádi poděkovali 
všem jeho organizátorům, zejména pak 
paní Jarmile Gregové za obětavost a pří-
pravu celého, pro nás tak příjemného dne.

Libuše Pospíšilová – účastnice zájezdu

Pobočný spolek zdravotně postižených Brněnska-Šlapanice na zájezdech – pokr. ze str. 25
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Podzimní výstava chryzantém, ovoce a zeleniny Barvy podzimu se konala již tradičně v orlovně. Pro návštěvníky byla 
otevřena z důvodu státního svátku tři dny od 28. 10. do 30. 10. 2016. Letošní jarní mráz způsobil, že se na našich zahra-
dách a v sadech urodilo velice málo jablek, přesto se nám podařilo nashromáždit dostatečné množství exponátů.

U  chryzantém, díky příz-
nivému podzimu, vykvetly 
téměř všechny druhy, a tak 
návštěvníci, kteří na výsta-

vu chryzantém přijíždějí i z různých vzdá-
lených koutů naší republiky, mohli ob-
divovat pestré barvy těchto překrásných 
podzimních krásek. Byly vystaveny různé 
druhy, a to od drobných (santiny), přes ko-
pretinové, dekorační, jehlicové, v různých 
barvách od bílé, oranžové, žluté, červené 
až po vzácnější v barvě zelené.

Každým rokem vzpomínáme na šlapa-
nického šlechtitele chryzantém pana Jana 
Dvořáka, a  to jak informační tabulí, tak 
i ukázkou šlapanických chryzantém, kte-
ré pan Dvořák vyšlechtil a které jsou do-
posud pěstovány na našich zahrádkách. 
V letošním roce jsme vzpomněli 10. výročí 
jeho úmrtí. Dle všech dochovaných zázna-
mů pan Dvořák vyšlechtil na 400 druhů 
chryzantém. Bohužel v naší sbírce se na-

chází jen 16: Šlapanická RAFA, Markéta, 
Jiřka, Dana, Růženka, Naďa, Vladěnka, 
Ludmila, Eva, Blanka, Heda, Magda, 
Eliška, Helenka, Růžové pírko a  Rudý 
brk. Pokud na vaší zahrádce roste něja-
ký druh šlapanické chryzantémy, u  které 
znáte i  jméno a  není mezi vyjmenovaný-
mi, budeme velice vděčni za tuto informa-
ci. Bohužel, práce pana Dvořáka nebyla 
nikomu předána a bylo by velice záslužné 
vzpomínku na člověka, který proslavil Šla-
panice i ve světě, uchovat. Touto výstavou 
se snažíme alespoň v malé míře, aby šla-
panické chryzantémy nebyly zapomenuty. 

Na našich výstavách seznamujeme ná-
vštěvníky s  málo známými plodinami 
z  našich zahrad. V  letošním roce se jich 
sešlo opravdu velké množství. Byly vysta-
veny oskeruše, mišpule, rakytník, brusin-
ky, topinambury, indická okurka, kdoule, 
ačokča, mochyně peruánská, brambory 
s fi alovou dužninou, plody Kiwana, ukra-

jinská okurka, Asimina triloba – banán 
severu a mnoho druhů tykví. Výstava byla 
doplněna dřevořezbami, které velice citli-
vě podmaní krásu podzimních exponátů, 
a také aranžérskými pracemi.

Výstavu navštívilo přes 400 návštěvníků. 
Těší nás, že na výstavu přichází nejen ná-
vštěvníci ze Šlapanic a blízkého okolí, ale 
stále více i ze vzdálených míst naší repub-
liky. V knize návštěv se objevují místa jako 
Rapšach (JČ), Česká Lípa, Znojmo, Olo-
mouc, Pardubice, Jihlava, Příbor, Zábřeh, 
Moravský Krumlov, Brandýs nad Labem, 
Kralice nad Oslavou a  další. Na výstavě 
se podílelo 36 vystavovatelů. (Není nut-
né, aby vystavovatelé byli členové naší 
organizace). Výbor ZO ČZS děkuje všem 
návštěvníkům za zájem a podporu tradič-
ní výstavy a také všem obětavým členům 
naší organizace i nečlenům, kteří se podí-
leli jakoukoli činnosti na její přípravě.

Za ZO ČZS Šlapanice Marta Fišerová

V NE EK

ZÁKLADNÍ ORGANIZACE
ESKÉHO ZAHRÁDKÁ SKÉHO SVAZU

ŠLAPANICE

Vás srde n  zve na tradi ní

KTERÝ  PO ÁDÁ V SOBOTU 14. LEDNA 2017

OD 20 HODIN NA SOKOLOVN

K tanci,  poslechu a dobré nálad  
hraje kapela K + R K enovice

P edtan ení: soubor Vr ka

Vstupné K  150,-
Slosovatelná vstupenka

Ohlédnutí za podzimní výstavou ZO ČZS
ZAHRÁDKÁŘI INFORMUJÍ…

Tradiční Věneček
Dne 14. 1. 2017 uspořádá ZO ČZS Šlapanice již tradiční Věneček. Věneček bude 
probíhat v sokolovně. Velmi rádi se setkáme se všemi zahrádkáři a přáteli zahrád-
kářů na naší první kulturní akci roku 2017.

 Přijďte se pobavit, zazpívat a zatančit s vašimi blízkými a přáteli. K tanci, k posle-
chu a pro dobrou náladu hraje již tradičně skupina K + R z Křenovic pod vedením 
Vladimíra Kokeše.

Rezervace vstupenek:
Předprodej v orlovně (boční vchod vedle obuvníka) – pátek 6. 1. 2017 17–18 hod.
Na emailu: zahradkarislapanice@seznam.cz do 13. 1. 2017.

Na telefonu: 602 533 774 do 13. 1. 2017
Za výbor ZO ČZS

Marta Fišerová

Poděkování
Děkujeme všem členům ZO ČZS Šlapanice a ostatním přátelům naší organizace za 
dobrou spolupráci v roce 2016. Přejeme příjemné prožití vánočních svátků a v no-
vém roce 2017 dny plné zdraví, radosti, štěstí a lásky. Těšíme se na setkání s vámi 
při dalších kulturních akcích naší organizace, o kterých budete vždy předem infor-
mováni na členských schůzích, vývěsce, ve Zpravodaji nebo na webových stránkách 
ZO ČZS (www.zahradkari.cz/zo/slapanice).

Výbor ZO Českého zahrádkářského svazu Šlapanice
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Je dobré udržovat adventní a  vánoční obyčeje, vždyť vznikly 
z prožívání víry. Na mnoha místech však svatomikulášský večer 
spíš než nebeské vyslance připomíná rojení čertů, kteří často po-
silněni alkoholem obtěžují kolemjdoucí. Pokud Mikuláše někde 
nezapomněli, je v tom dění zcela bezmocný. A anděla nechce dě-
lat nikdo, protože neví, co by vlastně měl dělat.

Anděl a čert jsou symboly dobra a zla, představují rozhodování 
mezi dobrým a  zlým a  jsou připomínkou, že jednou i  náš život 
bude někdo hodnotit. Svatý Mikuláš by měla být osoba důstojná 
a důvěryhodná, protože představuje Boží milosrdenství, sprave-
dlnost mírněnou láskou. On zjišťuje a posuzuje skutky dětí a roz-
hoduje o odměně nebo trestu. Tam, kde je lítost, odpouští.

Před několika lety mi jeden přítel kněz vyprávěl skutečnou pří-
hodu: V jedné rodině měli kluka, se kterým si nevěděli rady. Když 
nic nepomáhalo, maminka mu pohrozila, že ho čert odnese v pyt-
li. Když nastala chvíle, kdy soused převlečený za čerta vykročil 
proti klukovi, ten náhle vytáhl z kapsy křížek a s nataženou rukou 
šel proti čertovi. Ten pochopil, nevypadl ze hry a začal před kří-
žem couvat. Kluk ho vytlačil za dveře a zamknul. Pak se obrátil se 

na maminku a vítězoslavně prohlásil: „Mami, vidělas?“ Nevím, 
nakolik tato dobře míněná výchovná metoda zabrala, každopád-
ně čert svou úlohu zvládl dobře a teologicky správně.

Přeji vám krásný advent, krásné Vánoce a požehnaný nový rok 2017.

P. Jan Nekuda, farář 

Chodí svatý Mikuláš

šetříme…

Šlapanické Vánoce 2016
sobota 24. 12. Štědrý den 16.00

21.30
první vánoční mše s žehnáním betlémů – zahájení Vánoc
půlnoční mše (v noci – „in nocte“)

neděle 25.12. Narození Páně

7.00
8.45

15.00
19.00

jitřní mše (za svítání – „in aurora“)
slavnostní vánoční mše (ve dne – „in die“)
zpívání s dětmi u jesliček
vánoční koncert chrámového sboru

pondělí 26.12. sv. Štěpána 7.00
8.45

ranní
devátá

úterý 27.12. sv. Jana Evangelisty 17.45 po mši svatojanské žehnání vína

středa 28.12. sv. Mláďátek 17.45

čtvrtek 29.12. sv. Tomáše Becketa 17.45

pátek 30.12. Svaté Rodiny 17.45

sobota 31.12. sv. Silvestra 16.00 děkovná mše za uplynulý rok

neděle 1. 1.
Nový rok, slavnost
Matky Boží Panny 

Marie

7.00
8.45

18.30

první novoroční mše

večerní mše

Poděkování poctivému nálezci
V pátek 28. října jsem zapomněl malou pánskou tašku na zadním okně automobilu, když jsem ráno odjížděl do Brna. Až tam 
jsem ztrátu zpozoroval, a ač manželka prošla trasu od našeho domu až po Brněnskou ulici, nikde taška nebyla. Zablokoval jsem 
obratem kartu a nahlásil ztrátu osobních dokladů, aby nedošlo k jejich zneužití. V tašce však kromě dokladů, karet a klíčů byla 
také fi nanční hotovost a mobilní telefon. Jaké bylo moje překvapení, když ještě téhož dne v podvečer zazvonil u našeho domu pan 
Smetana z Brněnské ulice a tašku se všemi osobními věcmi i s celou fi nanční hotovostí mi vrátil. Našel ji ráno cestou do práce. 
V dnešní době to není jev zcela běžný a chtěl bych panu Smetanovi ještě jednou, a to veřejně poděkovat.

Leoš Lahoda
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V  období 1.–15. ledna 2017 do vašich 
domovů už tradičně zavítají koledníci 
Tříkrálové sbírky přinést šťastnou zvěst 
a požehnání vašim příbytkům. Do kasi-
ček, kterými je vybavena každá skupinka 
koledníků, můžete i  vy přispět libovol-
nou sumou, která pak poputuje na po-
moc přímo lidem, kteří ji potřebují.

Pomocnou ruku poskytuje Oblastní 
charita v  Rajhradě, která zahrnuje cel-
kem 117 obcí modřického a  rosického 
děkanátu. Díky vašim každoročním pří-
spěvkům se nám daří udržovat vysokou 
kvalitu služeb a dále se rozvíjet. V Domě 
léčby bolesti s hospicem sv. Josefa po-
máháme nevyléčitelně nemocným a také 
jejich rodinným příslušníkům. Kvalitní 
péče se dostane i  těm, kdo chtějí dožít 
své poslední dny doma díky Mobilnímu 
hospici sv. Jana. Do domácností jezdí 
i terénní pečovatelské a ošetřovatelské 
služby, které poskytují zdravotní ošetře-
ní a uspokojují základní životní potřeby.

Nízkoprahové centrum pro děti a mlá-
dež VATA poskytuje v  Židlochovicích 
a okolí zázemí mladým, kteří jsou ovliv-
ňováni negativními jevy svého okolí. 
Klienti Chráněného bydlení sv. Luisy 
pro lidi s  demencí si pochvalují novou 
zahradu, vybudovanou na základě jejich 
potřeb, která byla pořízena právě z  loň-
ského výtěžku Tříkrálové sbírky. 

Při naší činnosti spolupracujeme s dob-
rovolníky, provozujeme vzdělávací cen-
trum a  sociálně-rehabilitační službu 
Kavárna Slunečnice v  budově hospice, 
půjčujeme kompenzační pomůcky a pří-
mo v  budově hospice zajišťujeme uby-
tování pro rodinné příslušníky našich 
klientů.

Děkujeme, že s  námi pomáháte tam, 
kde je potřeba.

Každá domácnost, která se otevře dob-
ré věci a  přispěje do pokladniček ko-
ledníků, má velkou zásluhu při pomoci 
potřebným.

Ve Šlapanicích se Tříkrálová sbírka 
uskuteční v neděli 8. 1. 2017. Jako každý 
rok ji zaštiťuje Orel Šlapanice. Zájemci 
o koledování se mohou hlásit u paní Mar-
kéty Jaškové na čísle 608 857 875.

Mária Durkáčová, koordinátorka Tříkrálo-
vé sbírky za Oblastní charitu Rajhrad

tel.: 736 529 319
email: maria.durkacova@rajhrad.charita.cz

www.rajhrad.charita.cz

Farní kalendář 2017
 8.1 Tříkrálová sbírka
 20.1 farní ples v Kobylnicích
 22.4 1. sv. zpověď dětí
 23.4 prosebný průvod do polí za úrodu
 7.5 slavnost výročí posvěcení kaple v Ponětovicích
  21.5 1. sv. přijímání
 27.5 farní pouť do Křtin
 28.5 hody Bedřichovice
 4.6 farní den
 9.6 Noc kostelů
 18.6 Boží Tělo ve Šlapanicích
 30.7 hody Jiříkovice
 6.8 hody Kobylnice
 27.8 farní pouť do Tuřan
 16.9 farní pouť na Vranov

Tříkrálová sbírka

Před závěrem letošního roku bych chtěl jen 
krátce zmínit (kromě avizovaných úspěšně 
proběhlých podzimních akcí) ještě dvě be-
sedy paní Moniky Maláčové, členky Národ-
ního divadla Brno, která připravila v  rámci 
vlastního projektu „Divadlo z  knih“ pořad 
o Boženě Němcové. Tímto komponovaným 
dílem přiblížila originalitu a výjimečnost této 
spisovatelky studentům Gymnázia Šlapani-
ce a  žákům 2. stupně ZŠ Šlapanice během 
dvou samostatných vystoupení v  knihovně 
a přispěla tak ke zpestření výuky.

Konec roku bude opět ve znamení dalších 
nových titulů ze světa literatury, z  nichž 

vybíráme např. příběh Fionnuly Kearnyo-
vé s  názvem „Ty, já a  ti druzí“, ve kterém 
manželé Adam a  Beth společně s  devate-
náctiletou dcerou musí řešit náhlé událos-
ti zasahující jejich doposud klidný život, 
nebo  historickou detektivku Jana Bauera 
„Mrtvola v brnění“,  kde královský soudce 
Melichar stojí tváří v tvář vraždě během ry-
tířského turnaje… Třetí kniha volné „ven-
kovské trilogie morálního neklidu“ Jiřího 
Hájíčka „Dešťová hůl“ nás zavede na sou-
časný venkov – správce pozemků Zbyněk 
se vrací do míst svého dětství a musí se vy-
rovnat s osobní i manželskou krizí.  V na-

Novinky z knihovny
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V neděli 4. prosince, kdy se na Masaryko-
vě náměstí koná tradiční jarmark, bude 
ve šlapanickém muzeu otevřena výstava 
Kouzelný svět Antonína Maloně.

Představí tvorbu brněnského výtvarníka 
a řezbáře, jehož díla účinkovala například 
v divadelních představeních bratří Forma-
nů, Evy Tálské či divadla Minor. Výstava 
ve šlapanickém muzeu představí Malo-
ňovy loutky i  jeho pozoruhodné trojroz-
měrné interaktivní objekty. Maloňova díla 
přímo vybízejí k  doteku a  hře.  Návštěv-

Novinky z knihovny – pokr. ze str. 29

pínavém příběhu Marie Poledňákové „Ten, 
kdo tě miloval“ se Vanda Kalinová po ztrátě 
manžela – elitního vyšetřovatele – vydává 
se svými dětmi po stopách temných ta-
jemství z minulosti a temperamentní Ema 
v románu „Eminy slzy“ slovenské autorky 
Růženy Scherhauferové prožívá životní 
krizi po manželově nevěře. Psychologická 
novela Ali Smithové „Tam někde za duhou“ 
se prostřednictvím komorního příběhu 
zabývá stavem současného světa a  posta-
vením člověka v něm. Filozofi i dějin zastu-
puje titul „Civilizace: západ a zbytek světa“ 
Nialla Fergusona. Fotografi cká publikace 
„Zmizelá Šumava“ Emila Knitzla a  Jana 
Fischera vypráví 21 příběhů o životě a mís-
tech, která na dnešních mapách Šumavy 
už nenajdete a po památkově významných 
stavbách nás provede kniha „Muzea a ga-
lerie v  Čechách, na Moravě a  ve Slezsku“ 
editora Jana Galety. Autoři Ivo Pejčoch 
a Jiří Plachý se vydávají po stopách trestů 
smrti vykonaných v Československu na že-
nách v rámci retribučního soudnictví v le-
tech 1945–1948 v práci s názvem „Ženy na 
popravišti“. Naši mladší čtenáři se mohou 
těšit na detektivní příběh „Kočka v síti“ od 
Marie Petrovové, který je zároveň napína-
vý i zábavný, nebo na dobrodružný román 
„Malí rytíři“ autorky Dany Kloudové s prv-
ky žánru fantasy. Dívky určitě potěší vy-
právění Ivony Březinové „Kde jsi, Pierote?“ 
– příběh o dívce, která se chce stát hereč-
kou a dělá pro to všechno, co může, nebo 
kniha Carmen Reidové „Party holka@Taj-
nosti v dívčí škole“, což je další příběh série 
o  kamarádkách z  internátní školy. Známá 
trilogie Pavla Šruta „Lichožrouti“, „Licho-
žrouti se vracejí“ a  „Lichožrouti navždy“ 
provede s humorem a vtipem malé čtenáře 
světem záhadného tvora, který žere ponož-
ky a z párů dělá licháče. 

Další knižní novinky si můžete samo-
zřejmě prohlédnout (a  v  případě půjčení 
rezervovat) jako vždy v  on-line katalogu 
knihovny – (http://knihovna.slapanice.
cz ), nebo na úvodní obrazovce ve střední 
části v pravém sloupci  webových stránek 
města Šlapanice – www.slapanice.cz  pod 
ikonkou „Městská knihovna“ (odrážka  
katalog). 

Všem občanům města Šlapanice bych 
chtěl jménem pracovníků knihovny po-
přát krásné a  pohodové Vánoce, vše nej-
lepší do roku 2017 a  budeme se těšit na 
další setkávání u zajímavé literatury a dal-
ších akcí.

Rostislav Faber, knihovna

Do výroby ABB s.r.o. v Brně, ul. 
Vídeňská, hledáme zaměstnance 
na pozice:

Výrobní dělník
Elektromechanik
Skladník

Výrobní dělník
Náplň práce: montážní práce na mechanických 
a elektrických částech rozváděčů a přístrojových 
transformátorů
Požadujeme: vzdělání v jakémkoli oboru (technický 
výhodou), zodpovědnost, samostatnost

Elektromechanik
Náplň práce: montážní práce na elektrických částech 
rozváděčů VN
Požadujeme: vzdělání v oboru elektro (vyhláška 50), 
spolehlivost, zodpovědnost, zručnost

Skladník
Náplň práce: příjem, výdej a přeprava materiálů  
na montážní linky a výrobní pracoviště
Požadujeme: vzdělání v jakémkoli oboru,  
praxe ve skladu a s VZV podmínkou

Nabízíme:
Přátelské pracovní prostředí a podmínky
Stabilní a pravidelný příjem, proplácené přesčasy
Dobrou dostupnost veřejnou dopravou
Firemní benefity - 5 týdnů dovolené, příspěvek 
na penzijní připojištění, příspěvek na stravování 
ve firemní jídelně
Příspěvek na dopravu

Den otevřených dveří
Nejste rozhodnutí? Přijďte se k nám do výroby podívat!
Kdy: každý čtvrtek v 15.00
Kde: Recepce ABB, Vídeňská 117
Provedeme Vás výrobou, ukážeme pracoviště 
a zodpovíme dotazy. S sebou si vezměte svůj životopis. 

ABB je přední světová společnost poskytující technologie 
pro energetiku a automatizaci, které umožňují energe-
tickým a průmyslovým podnikům zvyšovat výkonnost 
při současném snížení dopadu jejich činnosti na životní 
prostředí.

Pojďte s námi pracovat do ABB!
Mimořádná pracovní příležitost

Zasláním Vašeho životopisu do společnosti ABB dáváte souhlas ke zpracování 
Vašich osobních dat a jejich uchování v personální databázi společnosti ABB 
a to  výhradně za účelem zprostředkování zaměstnání po dobu výběrového 
řízení, nejdéle však jeden rok od jejich zaslání.

Kontaktujte naše náborové oddělení!
Telefon: 547 152 936
E-mail: abb.prace@cz.abb.com 
Kontaktní centrum: 800 312 222
 
www.abb.cz/kariera

inzerce

Advent ve šlapanickém muzeu
aneb Pojďte si hrát a tvořit!
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níci bez rozdílu věku si mohou na výstavě nejen zahrát loutkové 
divadlo, ale především si vyzkoušet, co všechno umí prapodivní 
panáci s velkýma očima a ušima, kozy a velbloudi na kolečkách či 
rozesmátí šaškové a kašpárci – fantazii se meze nekladou, dotý-
kat se a hrát si doporučeno!

Muzeum je o  jarmarku otevřeno od 10 do 17 hodin, jinak od 
středy do neděle od 13 do 17 hodin, pro objednané skupiny 
i mimo tuto dobu. K výstavě jsou připraveny programy pro školy.

Na letošní adventní období jsme pro Vás připravili
VÁNOČNÍ DÍLNY PRO RODINY S DĚTMI:

Neděle 4. 12. 2016 Strašidel se nebojíme!
(k výstavě Kouzelný svět Antonína Maloně)
Vyrobte si společně s námi tradiční mas-
ky spojené s  obdobím adventu a  Vánoc. 
S  dětmi si vytvoříme masku Lucky, Am-
brože a  Klapače, dnes již zapomenutých 
postav adventního období. 
11.00 hod. Lucka, 14.00 hod. Ambrož, 
16.00 hod. Klapač
Se vstupenkou do muzea mohou děti na-
vštívit všechny tři dílny zdarma!

Neděle 18. 12. 2016 Neznámé Vánoce 
(k výstavě Hurá do školy!)
Pan učitel z dávných dob poví dětem o zapo-
menutých vánočních zvycích a pak si vyro-
bíme vánoční dekorace ze sušeného ovoce.

14.00 hod. Panáček a panenka, 15.00 hod. Vánoční ozdůbka, 
16.00 hod. Vánoční stromeček
Se vstupenkou do muzea mohou děti navštívit všechny tři dílny 
zdarma!

Dílny jsou určeny pro děti od 3 do 10 let, není třeba se předem 
objednávat.

Otevírací doba muzea o vánočních svátcích:
23.–27. 12. 2016 zavřeno
28.–30. 12. 2016 otevřeno
31. 12. 2016–3. 1. 2017 zavřeno

Více informací na www.muzeumbrnenska.cz

Od mládí vynikající a všestranný sportovec. Nejdříve v Sokole 
Šlapanice jako atlet (sprint, skok o tyči) a na tehdejší dobu nad-
průměrný gymnasta (před zápasy ve fotbale byl znám rozcvič-
kou, která sestávala z přemetů a salt dopředu i dozadu). Díky své-
mu sportovnímu talentu se uplatnil ve fotbale nejdříve v dorostu 
a posléze v I. mužstvu SK Šlapanice jako nedostižitelný pravý 
křídelní útočník. V roce 1930, kdy mu bylo 18 let, nastřílel za SK 
Šlapanice soupeřům 52 branek a v následujícím roce doposud ne-
překonaných 75 gólů. Svými výkony se dostal do hledáčku funk-
cionářů SK Židenice Brno, kam přešel v roce 1932, a ještě v té 
sezoně pomohl svými 16 góly k postupu tohoto mužstva z druhé 
do I. ligy. Za SK Židenice se stal jedním z nejpopulárnějších fot-
balistů v nejslavnější éře tohoto klubu (1934–1938, jednou druhé, 
dvakrát třetí místo v I. lize ČSR). V rámci utkání Středoevrop-
ského poháru procestoval s SK Židenice celou Evropu počínaje 
Maďarskem, Rakouskem a konče Portugalskem či Francií nebo 
Litvou, Polskem Maltou a Švýcarskem, Belgií a Španělskem, 
případně Alžírskem. Mezi mužstvem i diváky byl velmi oblíben 
a měl přezdívku „starosta“. (Snad proto, že si vzal za manželku 
dceru někdejšího starosty Šlapanic Jindřicha Fialy? Těžko říct.) 
V průběhu kariéry v SK Židenice sehrál také dva zápasy za muž-
stvo ČSR, a to v roce 1934 proti Rakousku a v roce 1935 proti Ju-
goslávii. Byl také v kádru stříbrného československého mužstva 
na mistrovství světa v roce 1934 v Itálii. Do šlapanického klubu 
se vrátil ještě před druhou světovou válkou a lze říci, že se stal 
velkou posilou tehdy divizního klubu SK Šlapanice. Svému ob-

líbenému sportu se věnoval až do „pozdního“ fotbalového věku 
45 let. A ještě ve svých padesáti letech předváděl své vnučce Evě 
chození po rukou a tahem „špicara“ na jedné ruce na kuchyňské 
židli. No, prostě sportovec s talentem „od pánaboha“, a k tomu 
ještě s nádherným tenorem, který dlouhodobě uplatňoval jako 
sólista ve Šlapanickém pěveckém sdružení a ve sboru pěveckého 
sdružení Foerster v Brně.

Jaroslav Rektořík

František Šterc (27. 1. 1912–31. 10. 1978)

Advent ve šlapanickém muzeu

Foto: Vídeň 1934, zápas Československo–Rakousko, 65 tisíc diváků.
František Šterc první zleva.
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V sobotu 12. listopadu před polednem se 
parkoviště u Ústředního hřbitova zaplnilo 
muži a ženami v historických uniformách. 
Sešli se, aby jako každoročně oslavili pa-
mátku zesnulých a padlých, která připadá 
na 11. listopadu. To je den, v  němž bylo 
v  roce 1918 podepsáno příměří, které 
ukončilo I. světovou válku. Tentokrát byl 
program trochu rozsáhlejší. Prvním bo-
dem totiž bylo odhalení opraveného hro-
bu, který bude všem přátelům vojenské 
historie připomínat vojenského histori-
ka, Vlastimila Schildbergera. Ten zemřel 
30. března 2016 ve věku 78 let. Na opravu 
hrobu fi nančně přispěli jednotlivci, klu-
by vojenské historie a  také některé obce 

a  města na slavkovském bojišti. Nezbyt-
nou podmínkou bylo množství brigádnic-
kých hodin, které absolvovali hlavně čle-
nové Brněnského městského střeleckého 
sboru a Klubu vojenské historie Brno. Na 
úvod malé slavnosti krátce promluvil syn 
zemřelého Vlastimil Schildberger mladší. 
Vysvětlil důvod opravy hrobu a poděkoval 
všem dárcům a také těm, kdo se u hrobu 
sešli. Hrob Vlastimila Schildbergera star-
šího při návštěvě Ústředního hřbitova 
jistě nevynechají přátelé vojenské histo-
rie, kteří uznávali jeho přátelskou pova-
hu a odborné kvality. Potom už se šlo po 
tradiční trase. Pomník vojáků brněnské 
posádky, pomník padlým Rumunům a vo-
jákům Rudé armády, hrob velitele rakous-
ko-uherské ponorky, korvetního kapitána 
Rudolfa Singuleho, „sarajevského řidiče“ 

Leopolda Lojky a památník padlých Něm-
ců. Všude byly položeny květiny, zapáleny 
svíčky a vzdána vojenská pocta. Účastní-
ci slavnosti tak jako každoročně důstojně 
připomenuli památku zesnulých a  pad-
lých v obou světových válkách. 

František Kopecký, kronikář ve Tvarožné  

Vánoční stromy republiky mají v  našem 
státě více jak devadesátiletou tradici. Je-
jich duchovním otcem byl básník, spiso-
vatel a novinář Rudolf Těsnohlídek (1882–
1928). 22. 12. 1919 při procházce lesem 
u Bílovic nad Svitavou našel promrzlou se-
dmnáctiměsíční holčičku Lidušku. V  jeho 
hlavě se zrodila myšlenka vánočního stro-
mu republiky, pod kterým by se nacházela 
kasička s  příspěvky na chudé a  opuštěné 
děti. Vůbec první takový strom v  naší re-
publice byl postaven na brněnském ná-
městí Svobody dne 13. 12. 1924 a odsud se 
tato humanitární akce přenesla i do dalších 
měst v naší vlasti. Z výtěžku každoročních 
sbírek byl v roce 1929 otevřen v Brně-Ža-
bovřeskách dětský domov Dagmar.

Také v našem městě se spolek Náš domov 
v  roce 1936 rozhodl připravit „Slavnost 
vánočního stromu republiky“. Do čela 
přípravného výboru byl zvolen František 
Chalupa, za pokladníka Jaroslav Dvořáček 
a  výbor tvořilo celkem šest osob. Rolník 
Jan Hanzl přivezl 14. prosince z pozořické-
ho polesí vzrostlý smrk a 20. prosince byl 
předán veřejnosti. Toho roku bylo vybráno 
6 824 25 Kč a věcné dary v hodnotě 1 360 
Kč. Z  toho náklady na dovoz, instalaci 
a  úpravy terénu si vyžádaly 1 004 25 Kč. 
Potřebným rodinám bylo vydáno 535 po-
ukázek po 10 Kč na živobytí a 470 Kč pře-
dáno do chudinské pokladny obce. Druhý 
vánoční strom byl veřejnosti předán 19. 
12. 1937 v 15 hod. v rámci pořádané slav-
nosti. K  přítomným promluvil starosta 
obce učitel Theodor Slouka a  zástupce 
Okresní péče o mládež p. Cigánek. V pro-
gramu vystoupilo Pěvecké sdružení Šla-

panice, žačky měšťanské školy, děti z ma-
teřské školy a dechová hudba Ant. Hamra. 
Výnos sbírky činil 4 830 25 Kč a základní 
potraviny. Poděleno bylo 131 rodin pou-
kázkami na potraviny ve výši 20–60 Kč, 
41 dětí šatstvem, 20 rodinám poskytnuta 
mouka, 5 rodinám brambory, 8 rodinám 
uhlí a  13 rodinám chléb. V  roce 1938 se 
slavnost vánočního stromu nekonala 
a z roku 1939 se zachovala pouze informa-
ce, že strom stál na Masarykově náměstí 
od 17. 12. 1939 do 6. 1. 1940. 

Pak následovala odmlka po celou dobu 
protektorátu. I  když se v  podmínkách 
osvobozené vlasti Těsnohlídkova myšlen-
ka znovu uvedla v  život, po roce 1948 se 
už sbírky na chudé děti nekonaly. Zda byla 
tradice vánočních stromů obnovena i  ve 
Šlapanicích v  letech 1945–1947, se nepo-
dařilo věrohodně doložit, ale dochovaný 
leták kroužku Náš domov z prosince 1968 
oznamuje že: Na doporučení kroužku 
Náš domov při Osvětové besedě ve Šla-
panicích a po schválení radou MěstNV se 
po 20 letech obnovuje ušlechtilá tradice 
vánočního stromu republiky. Slavnostní 
rozzáření stromu se konalo 15. prosince 
1968 v 10.00 hod. a výtěžek z pokladničky 
byl věnován na dětskou vesničku SOS v Ji-
homoravském kraji. Také v  následujícím 
roce 1969 byla slavnost vánočního stromu 
připravena na 14. prosince a v 10.00 hod. 
vystoupil na tehdejším náměstí 1. máje 
(dnes opět nám. Masarykovo) dětský pě-
vecký sbor a dechová hudba Ant. Hamra. 
Výtěžek sbírky byl opět věnován na ves-
ničku SOS, ale poté následovala další, tři-
cet roků dlouhá odmlka.

V  roce 1999 se na nově opraveném Ma-
sarykově nám. opět rozzářil vánoční 
strom, a  to 2. prosince. V  doprovodném 
programu vystoupili žáci základní školy 
a základní umělecké školy. V roce 2000 se 
pod vánočním stromem od konce listopa-
du do Tří králů vybralo 20 000 Kč, které 
byly věnovány Dětské onkologii FN Brno 
a v roce 2001 vybraných 28 000 Kč speci-
álním školám pro nevidomé a slabozraké 
děti v Brně. Tradice vánočního stromu se 
v  našem městě udržela do dnešních dnů, 
ale pokladničky byste dnes pod stromem 
hledali marně. Stávaly se totiž cílem zlo-
dějů a  docházelo k  jejich opakovanému 
vykrádání.

Josef Kopecký

Vánoční strom republiky

Vojenské „Dušičky“

Vánoční strom 1937



Kalendář akcí | prosinec–únor
2. 12 Pietní akt za oběti bitvy 1805 16.30

Masarykovo nám., hřbitov 
a pomník francouzským 
lékařům

3. 12. Den otevřených dveří na gymnáziu 9.00 gymnázium

Burza militárií 7.00–12.00 orlovna

Šlapanické Vánoce 2016 – reprodukovaná hudba 16.00–19.00 Masarykovo náměstí

4. 12. Vánoční jarmark 9.00–17.00 Masarykovo náměstí

Výstava Kouzelný svět  Antonína Maloně
Vánoční dílny – Strašidel se nebojíme

13.00
11.00, 14.00, 

16.00
muzeum

Mikulášská nadílka 16.00 orlovna

Adventní koncert Mistříňanky 17.00 KD Bedřichovice

5. 12. Den otevřených dveří u starostky a místostarosty 16.00–18.00 zasedací místnost MěÚ

9. 12. Koncert Skyey Gospel 19.00 KD Bedřichovice

10. 12. Šlapanické Vánoce 2016 – reprodukovaná hudba 16.00–19.00 Masarykovo náměstí

Mikulášsko-maškarní rej 14.30 sokolovna

11. 12. Koncert Bohouš Josef 17.00 Masarykovo náměstí

Povídání o pejskovi a kočičce 14.00 kinosál ZŠ

16. 12. Předštěpánská zábava Vyprahlo a T.A.M.A.R. 20.00 KD Bedřichovice

17. 12. Vánoční turnaj ve stolním tenise 9.00 orlovna

Vánoční atletický souboj – 2. ročník 8.00 tělocvična ZŠ

Šlapanické Vánoce 2016 – reprodukovaná hudba 16.00–19.00 Masarykovo náměstí

Adventní koncert Camerata Brunaue 19.00 kostel

18. 12. Vánoční dílny, Neznámé Vánoce 14.00, 15.00, 
16.00 muzeum

Vánoční koncert Poutníků 16.00 Masarykovo náměstí

Vánoční pásmo Vrčky 17.00 orlovna

24. 12. Koledování na hřbitově 14.30 hřbitov

25. 12. Vánoční koncert 19.00 kostel

26. 12. Povánoční kulturní vystoupení dětí 16.00 KD Bedřichovice

1. 1. 2017 Novoroční ohňostroj 18.00 městský park

2. 1. Den otevřených dveří u starostky a místostarosty 16.00–18.00 zasedací místnost MěÚ

6. 1. Myslivecký ples 20.00 sokolovna

8. 1. Tříkrálová sbírka v ulicích města

13. 1. Ples gymnázia 20.00 sokolovna

14. 1. Zahrádkářský věneček 20.00 sokolovna

20. 1. Farní ples v Kobylnicích 20.00 Sokolovna Kobylnice

21. 1. Sokolský ples 20.00 sokolovna

11. 2. Farmářské trhy se zabíjačkou 8.30 Masarykovo náměstí

Městský ples 19.00 sokolovna

24. 2. Lidový ples 20.00 orlovna

25. 2. Masopustní průvod 15.00 Masarykovo nám s  

 Ostatky 20.00 orlovna

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského rozhlasu.



22. 9. 2016
Jablko nebo citron – Ivana Hrušková

25. 10. 2016
Kurz pro seniory – Jakub Mikšovský

12. 11. 2016
Svatomartinské setkání – Jakub Mikšovský

22. 11. 2016
Lampionový průvod MŠ Zahrádka – Ivana Hrušková

22. 10. 2016
Farmářské trhy – Josef Kopecký

3. 11. 2016
Strašidelná stezka ve škole – MŠ Zahrádka – Ivana Hrušková


